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kitamas Eestile ohtu Maastrichti eel-
arvekriteeriumi täitmiseks. „Ülemi-
nekut eurole ei saa pidada isetäituvaks 
eesmärgiks,“ rõhutas Andrus Ansip 
ja lisas, et selle nimel tuleb tööd teha 
ka kõrgel poliitilisel tasandil.

Peaministri juhitavasse eurogrupi 
poliitilisse töörühma kuuluksid rahan-
dusminister, majandus- ja kommuni-

katsiooniminister, koalitsiooni erakon-
dade Riigikogu fraktsioonide esimehed 
ja samuti Eesti Panga president ning 
Kaubandus-Tööstuskoja president. 

Eurogrupi juures hakkab tööle 
juht rühm, kes tegeleb Maastrichti 
kriteeriumide täitmiseks vajalike te-
gevuste ettevalmistamise ja rakenda-
mise koordineerimisega. Selle töö-

Töörühm hakkab jälgima 
Maastrichti kriteeriumide täit-
mist ja koordineerima Eesti 

ühinemist eurotsooniga. Riigi tipp-
juhtidest koosneva töörühma ees-
märgiks on Eesti üleminek eurole 
lähiaastatel.

Võimalus tekib 
juba lähiaastail
„Eesti kõige olulisemaks sihiks on üle-
minek eurole,“ ütles peaminister ja 
nentis, et praegune olukord maailma 
majanduses on loonud selleks sood-
sama fooni. Prognooside kohaselt 
võib Eestil lähiaastatel tekkida või-
malus inflatsioonikriteeriumi täitmi-
seks. Samas on majandussurutis te-

Peaminister Andrus Ansip 
ütles novembri alguses 
Tartus riigiametnikele 
esinedes, et plaanib kokku 
kutsuda eurole ülemineku 
töörühma.

rühma juhiks on peaministri 
rahandusnõunik Aare Järvan.

Ka kohtumisel tuntud filantroobi 
ning rahandustegelase George Soro-
sega paar päeva pärast riigiametnike 
foorumit rõhutas Ansip, et Eesti kõi-
ge olulisem lähituleviku eesmärk on 
ühinemine euroalaga. 

Inflatsioon alaneb
Sügisel Riigikogus esinenud Eesti Pan-
ga president Andres Lipstok kinnitas 
samuti, et tänavu oleme näinud selgeid 
märke hinnatõusu pidurdumisest. „2008. 
aasta teisel poolel ootame Eesti hinna-
kasvu edasist järkjärgulist aeglustumist. 
2009. ja 2010. aastal prognoosime inf-
latsiooni langust vastavalt 5% ja 3,5% 
tasemele. 2010. aasta inflatsioon võib 
olla lähedal euro kasutuselevõtu seisu-
kohalt olulisele Maastrichti kriteeriu-
mi viitväärtusele,“ märkis Lipstok lisa-
des, et eelduseks on siiski palkade ja 
tootlikkuse senisest suurem kooskõla 
– palkade kasvutempo aeglustumine 
peab jätkuma ning majanduse tootlik-
kus tervikuna tõusma. IETI

Euro kasutuselevõtt on 
Eesti jaoks ülioluline

Peaminister Andrus Ansipi hinnangul on Eesti kõige olulisem lähituleviku eesmärk ühinemine euroalaga.

fOtO: krOOnIka

Üleminekut eurole ei saa pi-
dada isetäituvaks eesmärgiks.

Mida tähendab 
olla kodanik?
Hea kodanik on see, kes on ära 
tundnud oma koha teiste inimeste 
hulgas ja aegade järgnevuses. Hea 
kodanik on iseseisev ega raja oma 
toimetulekut teiste – olgu ligimeste 
või riigi – lakkamatule abile ja toetu-
sele. Samas on ta hooliv ja tähele-
panelik, märkamaks neid, kes tõe-
poolest tuge vajavad, ja osates abi 
anda just siis, kui seda vajatakse.

Hea kodanik ei oota käsku ega 
ässitust, et midagi tarvilist korda 
saata. tänane eesti on jõudsalt lä-
henemas vaba rahva normaalsele 
elupildile, kus ühiskonna toimimise 
põhimootoriks on inimeste elav 
omaalgatus. naabrusvalve, külalii-
kumine, vabatahtlike liikumine, 
teeme Ära või uuskasutus-võrgus-
tik on näited kogu rahva elu sood-
salt mõjutanud ettevõtmistest. 
nendel algatustel on topelt-tähen-
dus: see, mis nad vahetult on 

(metsad ja teeveered saavad puh-
taks, vanad asjad uue elu jne) ja 
see, et nende kaudu levib ja tugev-
neb kodanikutunne, jõudes retoo-
rika maailmast konkreetsesse iga-
päevaellu.

ega hea kodanik ei tähendagi 
midagi muud kui lihtsalt tubli ini-
mene: toimekas, oma võimeid ja 
eeldusi tajuv, neid arendav ja ra-
kendav, teisi märkav ja tunnustav. 
Sellistel inimestel (ja mitte diktaato-
rite piitsadel porganditel) püsivad 
ka riigid. ka eesti riik. nüüd juba 
90 aastat. Jah, just 90 järjestikust 
aastat, sest kui räägime kodanik-
olemisest, ei tule ka okupatsiooni-
de aega kuidagi maha arvestada. 
Hea kodanik tubli inimese, ühis-
konna alustala tähenduses ei pruu-
gi olla tingimata isegi kodakondne 
riigis, kus ta oma igapäevast tubli-
dust ilmutab. ehkki mis oleks loo-
mulikum kui see, et ta seda on. 
kuid tunnistagem, et igaühel lihtsalt 
ei ole seda huvi, elades rahumeeli 
oma rohujuure-tasandi elu. aeg 
annab arutust, pikalt ühes ruumis 
paiknejate elud ja huvid põimuvad 
niikuinii. kiiruga kellelegi passi 
poolvägisi taskusse toppida oleks 
lihtsalt naeruväärne. kodanikuühis-
konna edasi arenedes jõuavad 
oma kodanik-olemise riikliku vor-
mistamiseni just need, kes ka sü-
dames selleni on jõudnud.

Head kodanikupäeva!
Paul-Eerik 

Rummo,
Riigikogu liige

Hea kodanik ei oota käs-
ku ega ässitust, et mida-
gi tarvilist korda saata.
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Juhtkiri

Kolm valda moodustaksid koos võimeka suurvalla.

Kadrina, Vihula ja Haljala val-
lad on koostööd teinud pi-
kaajaliselt. Ühine piir ja ini-

meste seotus eri valdadesse jää-
vate küladega on olnud koostöö-
le tõukejõuks. „Looduses ei eksis-
teeri selget vallapiiri, elanikud ta-
juvad piire erinevalt,” räägib Kad-
rina Reformierakonna esindaja Va-
hur Leemets.

Koostööleping sujub
Suuremaks koostööks on seni olnud 
ühine jäätmeveohange, koostööd on 
tehtud erinevatel elualadel. 2006. aas-
tal sõlmiti kolme valla koostööleping.

„Kolme valla liitumise ettepanek oli 

loogiliseks jätkuks koostöölepingule. 
Ühiste arutelude käigus volikogu esi-
meeste ja vallavanemate tasandil le-
piti kokku, et algatusettepaneku teeb 
Haljala vallavolikogu,“ räägib Haljala 
vallavolikogu esimees Leo Aadel.

Omavalitsuste liitumisel sünniks 
enam kui 10 000 elanikuga ja ligi 150 
miljoni kroonise eelarvega suurvald 
põhjarannikul. „Kujuneb suurem eel-
arve, sellega koos suurem võimekus 

Haljala, Kadrina ja Vihula on 
alustanud aktiivset koostööd, 
mis võib kõigi osapoolte 
huvi ja nõusoleku korral viia 
ka valdade ühinemiseni.

Sillamäe laste arvelt kokku ei hoia
Vaatamata keerulistele aegadele 
ei ole keegi kohalike omavalit-
suste põhiülesandeid vähenda-
nud. Seetõttu moodustub suur 
osa eelarvest eelmiste perioodi-
de reaalsete kulutuste baasil.

Viimastel aastatel on Sillamäe 
traditsiooniliselt tugevaks 
küljeks peetud linna hea-

korda. Eriti aktiivselt toimus teede, 
sealhulgas riigi poolt eraldatavate 
vahendite arvelt, ja kõnniteede re-
mont, ehitati ning tehti korda mitu 
laste- ja spordiväljaku. Linna eelar-
vevahendite abil viidi läbi mitme-
korterilistes elamutes energiasääs-
tuga seotud töid. 

Sel viisil loodi varu tuleviku tar-
beks. Tänastes tingimustes ei  saa in-
vesteerimisprojekte piisavas mahus 
finantseerida. Kuid tihti sõltub just 
linnaelanikest linna heakorraks ku-
lutatavate vahendite suurus.  Näiteks 
arutati rahanduskomisjoni koosole-

Ning pedagoogide töötasu peab 
kindlasti kasvama. Seetõttu on kulu-
tuste kokkuhoiuks vajalik leida muid 
variante. Üheks selliseks variandiks 
võib olla linna eelarvevahenditest fi-
nantseeritavate  töökohtade vähen-
damine. Kindlasti on olemas kohus-
tusi, millega saab hakkama ka sama 
töötasu eest üks inimene. Sealjuures 
tuleks koondamiste võimalusi vaa-
data läbi kompleksselt, mitte ainult 
linnaametnike suhtes, vaid ka linna 
osalusega ettevõtete suhtes.

Rahva saadikud
Veel üks oluline küsimus. Linna ela-
nikel on kahtlemata oma ettepane-
kud järgmise aasta eelarvevahendi-
te suunamise suhtes. Vaatamata pii-
ratud ressurssidele leidub linnale ka-
sulike ideede realiseerimiseks alati 
vahendeid. Pöörduge oma ettepane-
kutele toetuse saamiseks oma saadi-
kute poole.

Igor Sumarok

kaart: erMO naarItS

investeerida valla elukeskkonda ning 
infrastruktuuri parandamisse. Para-
neb haldussuutlikkus, suureneb amet-
nike kompetents ja professionaal-
sus,“ räägib Aadel.

 Et peljatakse võimu kaugenemist 
elanikest, peab Aadeli hinnangul jär-
gima kahte kuldreeglit. „Mitte koda-
nik ei lähe valla juurde, vaid valla-
võim kodaniku juurde ning jooksma 
peavad paberid, mitte inimesed. Kui 

me nendest reeglitest kinni peame, 
siis ei saa rääkida, et võim võõrandub 
rahvast,“ lisab ta.

Suureks väljakutseks saab olema e-
valitsemise ja e-teenuste arendamine, 
mis ei tähenda seda, et lõpetatakse 
kvaliteetse lauateenuse pakkumine.

Omavalitsus lähemale
Leemets lisab, et otseselt vallama-
jas peab inimene väga harva käima. 

Paremad spetsialistid suudavad oma 
valdkonda paremini ja täpsemalt 
juhtida. Kogukondade hääl on na-
gunii tähtis, sõltumata vallakesku-
se asukohast. „Olles seotud Tapa lin-
na, Lehtse ja Saksi valla ühinemise-
ga Tapa vallaks ning sellele järgne-
va perioodiga julgen kinnitada, et 
mõistliku ja inimesele suunatud 
mõtlemise korral üninemine valla-
juhtimist kaugemale ei vii,” kinni-
tab ta.

Teenused paranevad
Kõik osapooled kinnitavad, et kulu-
de kokkuhoid ei oleks ühinemisel ees-
märk omaette. „Eesmärgiks on täna-
se ressrursiga täita vajalikud funkt-
sioonid,“ kinnitab Vihula vallavanem 
Priit Pramann. „Kokkuhoiuks on aga 
eelkõige volikogude halduskulude 
liitmine. Kui tegutseks üks ja ühine 
volikogu, võidaks umbes kolm mil-
jonit, mis oleks näiteks Vihula puhul 
juba ligikaudu 15% eelarvest,“ lisab 
Pramann.

Omavalitsuse teenuste kättesaa-
davus paraneks tema sõnul kindlas-
ti. „Tekiks erinevad teenuse punktid, 
näiteks koolibussi võrgustik oleks üks, 
laps ei peaks ümber istuma valla pii-
ridel,“ selgitab ta.

Ühinemisprotsess  peaks päädi-
ma 2011. aasta märtsis, kui koos Rii-
gikogu valimistega valitakse uus val-
lavolikogu. Tegevuskava kohaselt toi-
mub enne seda põhjalik sisuline töö 
komisjonides ning tulemuste avali-
kustamine ja selgitamine vallaelani-
kele. Järgmisel aastal kohaliku oma-
valitsuse volikogude valimistega pa-
ralleelselt toimuva rahvahääletuse 
põhjal saaksid uued koosseisud vo-
lituse kas tööd jätkata või see lõpe-
tada. IETI

Omavalitsuste liitumisel 
sünniks enam kui 10 000 
elanikuga ja ligi 150 miljo-
ni kroonise eelarvega 
suurvald põhjarannikul. 

Kolm Lääne-Virumaa 
valda on ühinemise kursil

kul tekkinud mööbli, tehnika ja ehi-
tusprahi prügimägede koristamise-
ga seotud lisavahendite eraldamist. 

Õpetajate palk peab kasvama
Koristustööde läbiviimiseks leitud 
300 000 krooni oleks saanud kasuta-
da mujal, kui inimesed ei loobiks prü-
gi lihtsalt suvalistesse kohtadesse. Iga 

aastaga muutub koristamine järjest 
kallimaks ning „Teeme ära“ stiilis ko-
ristamisaktsioone ei ole võimalik iga 
kahe nädala järel korraldada. 

Kuid on olemas prioriteedid, millelt 
kokkuhoidmine ei ole mõistlik. Kõik te-
gevussuunad, mis on seotud hariduse, 
vaba aja veetmise ja laste kasvatamise-
ga, ei kuulu kokkutõmbamisele.

Sillamäe eelarve hoolib linlastest.

x x x

Kadrina
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Vihula

Haljala
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Kristen Michal
Reformierakonna
peasekretär

Juhtkiri

Kaberneemes palju 
sääsevaklu
Jõelähtme vallas kaberneemes on 
paljud majaomanikud sel sügisel 
avastanud, et muru kubiseb sada-
dest suurematest ja väiksematest 
vaglakogumitest, kirjutab eesti Päe-
valeht.

Putukateadlase Mati Martini hin-
nangul on kohalikke ehmatanud 
vaglad suure tõenäosusega karus-
sääskede vastsed. „Ilmselt on nad 
maast välja rohtu sööma pugenud 
või otsivad omale enne talve nukku-
miskohta,” rääkis Martin.

Putukateadlase kinnitusel sääse-
vastsed inimesi ega aiataimi ei 
ohusta.

Märjamaa 
peatänaval uus 
haljastus
Märjamaa peatänava Pärnu maan-
tee ääres rõõmustab silma uus, 
maitsekalt valitud haljastus, kirjutab 
nädaline.

OÜ Haljastusteenused on sõidu-
tee ja kõnnitee vahelisele nõlvale, 
mis seoses uue torustiku paigalda-
misega lagedaks võeti, istutanud nii 
põõsaid kui ka puid, millest kõrgei-
mad kasvavad 6-7meetriseks. 

„Võib öelda, et peatänava haljas-
tustööd on tehtud igati korralikult ja 
tänavune tavatult soe sügisilmgi 
toetab uute taimede kasvukohal 
juurdumist,” sõnas Märjamaa valla 
aednik evelyn Mänd. „kuigi võib 
öelda, et eks need ole tibud, mida 
loetakse kevadel,” lisas ta, sest sü-
gisel rajatud haljastuse üldilme ja 
säilimine selgub ikkagi alles eelole-
val kevadel.

Harju Elekter 
jätkuvalt kasumis
kontserni Harju elekter kolmanda 
kvartali puhaskasum oli 11,1 miljo-
nit krooni ehk 0,7 miljonit eurot.

kontserni kolmanda kvartali kon-
solideeritud müügitulu oli 226,9 
miljonit krooni (14,5 miljonit eurot), 
mis oli 31,6 miljonit krooni (2,0 
miljonit eurot) enam võrreldava 
kvartali näitajast. Üheksa kuu müü-
gimaht jõudis 667,0 miljoni krooni-
ni (42,6 miljoni euroni), olles võr-
reldava perioodi näitajast 141,8 mil-
joni krooni (9,0 miljoni euro) võrra 
suurem. Vaatamata majanduses va-
litsevale madalseisule olid müügitu-
lude kasvutempod kolmandas kvar-
talis 16% ja üheksa kuuga tervikuna 
27%.

Priit Pramann 
Vihula 
vallavanem 
taotlesime Vihula 
valla väiksemate 
asulate valgusta-
miseks Majan-
dus- ja kommunikatsiooniministee-
riumilt raha ja ka saime. kokku sai-
me projekti jaoks 750 000 krooni. 
Plaanis on valgustada 15 külakes-
kust ja turismiobjekte. Võhma küla 
on juba esimesena tänavavalgustu-
se saanud. edaspidi on plaanis val-
gustada kõik olulised objektid ja kü-
lad vallas. Selle tarbeks oleks veel 
vaja umbes 2 miljonit krooni, mida 
ka tulevikus taodeldakse. Selle ra-
haga üritatakse ka valgustada Võsu 
rannaala ja kõrvaltänavad. 

Kristiina Ojuland
Riigikogu 
aseesimees
Probleem vajab kind-
lasti lahendust. kuju-
tagem kasvõi ette, et  
sõidame meie suure-
matesse linnadesse: tallinnasse, tar-
tusse, Pärnusse, rakverre, ja meid võ-
tab tänavatel vastu pilkane pimedus? 
ainuke valgus, mis kumab, tuleb maja-
de akendest? 
Suurlinna elanikud on valgustusega 
harjunud ja võtavad seda kui igapäe-
vast ja loomulikku asja. leian, et väik-
semate asulate elanikud on täpselt sa-
masugused maksumaksjad ja kodani-
kud kui suurlinnade omad ja omavad 
täpselt samasuguseid õigusi hüvedele 
nagu suurlinnade elanikud.

Eugen Õis 
Viru teedevalitsuse 
juhataja
teema on kindlasti 
väga oluline ja õn-
neks on ka Virumaal 
omavalitsusi, kes sel-
les suhtes on initsiatiivi üles näidanud. 
teedevalitsus saab siinkohal kaasa ai-
data eelkõige nõustajana. rahaliste va-
hendite otsimine on omavalitsuste rida. 
Oleme igati püüdnud koostööd ka teha 
omavalitsustega, kes on huvitatud tee-
de korrashoiust ja külakeskuste valgus-
tamisest. Oleme kahasse omavalitsus-
tega projekte teinud. talv aga lõhkus 
tublisti teid ja nüüd kevadel on olukord 
üsna sant. Praegu teeme kõik, et tee-
deparandustöid teostada ja samas te-
gelema ka valgustamise probleemiga.

Kommentaarid

Rae vald on viimastel aas-
tatel otsustavalt lahenda-
nud kooli- ja lasteaiakohta-
de nappusega seotud 
probleemid ning uusi ei 
peaks lähiaastatel tekkima.

Rae vallavolikogu esimehe Vei-
go Gutmanni sõnul oli las-
teaia kohtade vajadus selge 

juba 2002. aastal ning sellega seo-
ses võeti järgnevatel aastatel vas-
tu konkreetsed otsused, kuidas olu-
korda parandada.

Jüri Gümnaasium ja 
uus lasteaed
Esmalt otsustati rekonstrueerida ole-
masolevad kolm lasteaeda. See töö 
lõpetati 2005. aastaks. Kogukulu koos 
sisustustöödega oli ligikaudu 50 mil-
jonit krooni. Teiseks otsustati rekonst-
rueerida ja laiendada Jüri Gümnaa-
siumi. Projektis olid ka staadion, spor-
dikeskus koos ujulaga, rahva- ja koo-
li raamatukogu. See maksis 132 
miljonit krooni, millest riik andis 6 

miljonit. Tööd said valmis esimeseks 
septembriks 2006. Kolmandaks ot-
sustati 2008. aastaks juurde luua vä-
hemalt 250 uut lasteaiakohta.

Kokkuvõttes on neid lisandunud 
260 ja järgmisel aastal lisandub Peetri 
külas veel 120 kohta. „Seega suudame 
valda kahe aastaga rajada juurde 380 
uut lasteaiakohta,“ sõnab Gutmann.

Kõige suurem osa sellest oli Õie las-
teaia ehitamine 120 lapsele, mis mak-
sis vallale kokku 69,2 miljonit krooni. 
Taaramäe lasteia laiendus 80 lapsele, 
lisaks veel spordisaal, läks vallale maks-
ma kokku 29 miljonit krooni. Lasteaia 

Tõruke laiendus Assakule 60 lapsele 
koos spordisaaliga läks vallale maks-
ma kokku 29 miljonit krooni. 

Neljanda otsusena soovitakse 2009. 
aastaks kõik olemasolevad koolid kor-
da teha. „Nagu öeldud, sai Jüri Güm-

naasium korda juba 2006. aastal. Li-
saks lõpetati 2007. aastal Vaida põhi-
kooli rekonstrueerimine,“ räägib Gut-
mann. Suur osa töödest on valmis ka 
Lagedi põhikoolis, kus järgmisel aas-
tal on plaanis lõpetada sisetööd, fas-
saad, rajada spordihoone ning re-
konstrueerida staadion. 

Tulekul ka uus põhikool
Gutmanni sõnul on juba hetkel vajadus 
uue põhikooli järele ja see saab ka järg-
miseks sügiseks lahendatud. „Siis on 
meil olemas mõistlikul hulgal reserv-

Hiljuti valmis Jüris 120-kohaline Õie lasteaed.

Suudame valda kahe aasta-
ga rajada juurde 380 uut 
lasteaiakohta.

Saku sai täismõõtmetes jalgpalliväljaku
Isadepäeval avati Sakus rekonst-
rueeritud koolistaadion, kus peeti 
ära ka jalgpallikohtumised.

Saku sai endale kaasaegse täis-
mõõtmetes jalgpalliväljaku, 
kus toimusid ka esimesed jalg-

pallivõistlused. Kohal viibisid Sa-
ku vallavanem Arvo Pärniste, Ees-
ti Jalgpalli Liidu aupresident Peeter 
Küttis ja peatöövõtja Skanska EMV 
ASi esindaja Taimo Murer.

Saku koolistaadioni esimesed jalg-
pallivõistlused algasid isade ja poe-
gade ning Raplamaa tüdrukute ja Sa-
ku poiste mängudega. Kell 17 toimus 
staadioni ametlik avamine, kus esi-
nesid huvikeskuse tütarlaste ja pois-
te ansamblid ning seejärel algas suur 
jalgpallimatš Saku Jalgpalliklubi ja FC 
Balteco vahel, mis lõppes Saku Jalg-
palliklubi 2:1 võiduga.

Saku koolistaadioni avaüritust toe-
tasid Saku vallavalitsus, Saku valla 

Saku jalgpalliväljaku õnnistasid sisse noored jalgpallurid.

fOtO: SHutterStOck
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Veekoguta Rapla kavandab veekeskust
Reformierakonna eesmärgiks on 
Raplasse veekeskuse rajami-
ne, mis sisaldaks liuradasid, eri-
nevaid basseine ja saunu. Selleks 
on olemas ka sobiv asukoht.

Riigikogulane Kalle Palling loodab, et peagi saavad raplalased kodulinnas ujuda.

Riigikogu liige Kalle Palling sõ-
nab, et kindlat plaani veel ei 
ole, kuid planeeritav Vesiroo-

si tervisepark oleks rajatavale vee-
keskusele väga hea koht, sest siis te-
kib terviklik ja kompaktne keskus. 
„Samas kui mõelda spaateenustele, 
on mõistlik teha koostööd ka Rapla 
Haiglaga. Mõlemal juhul jääb naab-
rusesse kool, mille õpilased saavad 
keskust kasutada kehalise kasvatuse 
tundide ajal,” rääkis Palling.

Basseinid ja atraktsioonid
Pallingu sõnul peab veekeskuses kind-
lasti olema ujumisbassein. Kindlasti 
ei puuduks sealt ka lastebasseinid ja 
erinevad atraktsioonid.

Reformierakonna Rapla piirkon-
na juhi Ain Täpsi sõnul on vajalik hin-
nata ka reaalsust. „See on pikaajaline 
projekt ja kindlasti on vaja leida part-

fOtO: erakOGu

ner erasektorist, kuid meie kindel plaan 
on mõte teoks teha,“ sõnas Täpsi.

Kalle Pallingu kinnitusel ühegi et-
tevõtjaga konkreetsete läbirääkimis-

teni veel jõutud ei ole, kuid võimalik-
ke variante kaalutakse. „Plaanid on 
suured. Rapla veekeskus saab kindlas-
ti olema väga läbimõeldud ja praktili-

ne ehitis, kus tegevust jagub kogu pe-
rele. Eraldi on vaja kaaluda spaakes-
kuse väljaarendamist,” rääkis Palling. 

Parlamendiliikme sõnul saab  era-
kapitalil olema projektis väga oluli-
ne osa, sest ainult kohaliku omava-
litsuse rahaga ei ole võimalik nii suurt 
investeeringut ette võtta. Vajaliku in-
vesteeringu suurus ei ole praegu veel 
selge. 

Keskus saagu parajalt suur
Kindlasti peaks Pallingu sõnul veekes-
kus saama nii suur, et see rahuldaks 
kohapealsete inimeste vajadused. „Eks 
kõikidel ehitistel on alati ikkagi opti-
maalne suurus ja tehniline lahendus. 
Enne konkreetset projekteerimist on 
mõistlik külastada ja aega veeta teis-
tes veekeskustes nii Eestis kui ka naa-
bermaades ning seal nähtut kõrva ta-
ha panna ja oma plaanide tegemisel 
arvestada,” lisas Palling.

Eesmärgiks on võetud, et veekeskus 
valmiks lähema viie-kuue aasta jook-
sul. „Oluline on Raplas enne uute pro-
jektidega alustamist pooleliolevad as-
jad lõpule viia,” märkis Palling. IETI

maks teguriks on kindlasti heas kor-
ras olev lasteaed, kuid ka siin on omad 
probleemid, sest endiselt on lasteaia-

kohti vajaka. Suurimad murelapsed 
alevikus on halvas seisukorras olev 
koolimaja, kuhu aasta aastalt soovib 
oma lapsi õppima panna üha vähem 
kohalikke lapsevanemaid, ning reaal-
selt mittetoimiv ühistransport, samu-
ti seisab aastaid räämas ajalooline 
mõisahoone ning noortekeskus on 
pelgalt tühjad ruumid. Seega lisaks 
prestiiži puudumisele on vajaka ka 
kaasaegsest elukeskkonnast. IETI

Kostiverel puudub 
selge arenguplaan
Kostivere on ebatüüpiline 
väikeasula Tallinna linna 
kuldses ringis. Olles Jõeläht-
me valla suuruselt teine ale-
vik, ei ole ta pälvinud sellist 
arengutõuget nagu linnalä-
hedusest ning ajalooliselt 
kujunenud keskuse olemas-
olust eeldada võiks.

nuariks jõutud 723 registreeritud ela-
nikuni. Paljud Kostivere inimesed rää-
givad, et Kostivere on muutunud lä-
bisõiduhooviks, kuhu pidama ei jää-
d a ,  s e e  o n  p l a t s d a r m 
maapiirkondadest Tallinnasse ela-
maasumiseks. Samas kui kuhugi ju-
ba tullakse, siis miks sinna püsima ei 
taheta jääda?

Pole prestiižne
Kui näiliselt on kõik vajalik Kostive-
res olemas, siis fassaadi taha vaada-
tes hakkavad asjad lonkama. Nimelt 
ei ole Kostivere olnud kunagi Jõeläht-
me valla prioriteetide hulgas, millest 
tulenevalt tunnevad sealsed elanikud 
ennast tõrjutuna. Seetõttu ei ole Kos-
tivere ka muutunud prestiižseks elu-
paigaks. Kostivere hetke kutsuvai-

Kostiveres elab natuke roh-
kem kui 700 inimest ning 
asula on Tallinna kesklin-

nast pelgalt 20 km kaugusel. Kos-
tiveres on näiliselt olemas kõik va-
jalik, seal on lasteaed ja põhikool, 
perearstikeskus, kauplus ja raama-
tukogu. Linna viib ühistransport 
ning rajatud on päevakeskus eaka-
tele ja ruumid noortekeskuse tar-
beks. Alevikus on ajalooline mõisa-
hoone ning aleviku vahetus naab-
ruses asub Kostivere karstiala. See-
ga võiks eeldada, et sellel asulal on 
tohutu arengueeldus, kuid millegi-
pärast ei ole see realiseerunud.

Elanike arv väheneb
Kui vaadata Kostivere arengut Tallin-
na lähedusele omase arenduspiir-
konna pilgu läbi, siis on rajatud vaid 
üks 25 väikeelamuga elamuarendus, 
mille müügikuulutused ripuvad hil-
jutisest kinnisvarabuumist olenema-
ta ikka järjekindlalt kinnisvarapor-
taalide lehekülgedel üleval. Kostive-
re elanike arv on viimase viie aasta 
lõikes järjekindlalt vähenenud, 2003. 
aasta 814 elanikult on 2008. aasta jaa-

Kostivere on muutunud 
läbisõiduhooviks, kuhu 
pidama ei jääda.

Ajalooline Kostivere mõisahoone vajab remonti.

Andrus Umboja, 
Jõelähtme vallavanem 2006-2007
Selleks, et kostivere alevik muutuks tu-
levikus eelistatud elupaigaks, on vaja 
esmalt selgeks teha, millisena soovivad 
seda näha eelkõige seal elavad inime-
sed. Seda saab kõige mõistlikumal vii-
sil selgitada läbi aleviku arengukava 
koostamise. Seejärel on vaja vallajuhti-
de soovi kostive-
resse enam raha-
liselt panustada 
ning eelkõige 
suhtumise muu-
tust nii vallajuhti-
de kui ka elanike 
eneste poolt.

Kommentaar

Euro selgeks 
eesmärgiks

Eesti järgmiseks suureks 
eesmärgiks peab olema 
Euroopa ühisraha euro 

kasutusele võtmiseks vajalike 
nõuete täitmine. Kui varase-
malt oli majanduse kiire kas-
vu tingimustes probleemiks 
eurokõlblikkuse kriteeriume 
ületav inflatsioonimäär, siis 
praegu on pigem küsitav, kas 
Eesti suudab eelarvedefitsii-
ti ohjata. Et selles kahtlusi po-
leks, on vaja eelarvekulutusi 
veelgi piirata.

Võimalused selleks on ole-
mas. Esimestena tahaks nime-
tada laustoetuste ülevaatamist 
ja avaliku sektori kulutuste mõt-
tekuse hindamist. Lisaks vajab 
valitsus eelarve arutamise käi-
gus selgemaid võimalusi raha 
operatiivsemalt suunata. Muu-
tuvas majandusolukorras on 
aga tihti vajalik kiiresti vastu 
võtta otsuseid, mis rahakasu-
tust muudavad.

Loomulikult tuleb kulutus-
te piiramisel tagada, et Eesti 
eesmärgid – noorte perede toe-
tamine, eakate kindlustunne, 
sisejulgeolek ja turvalisus sel-
gelt tagatud oleksid. 

Samas ühe rahvusvahelise 
audiitorfirma poolt hiljuti teh-
tud erapooletu analüüs tõi väl-
ja küsitavused, mis seotud maa-
valitsuste ja nende kasutatava 
raha kulutamise mõttekusega. 
Just riigi ja omavalitsuste üles-
annete selgem määratlemine, 
aga mitte buldooseriga üle kaar-
di sõitmise meetodil kavanda-
tav haldusreform, aitaks kaasa 
omavalitsuste koostöö parane-
misele. Ja hoiaks kokku vahen-
deid. Riigi kulutuste kriitilise pil-
guga ülevaatamine on sama ka-
sulik, kui ettevõttes või koduski 
aeg-ajalt inventuuri tegemine.

Riigikogus Reformierakon-
na fraktsiooni juhtiva Keit Pen-
tuse sõnul peab Reformiera-
konna fraktsioon tähtsaks pea-
ministri juures tööd alustava 
eurogrupi kokkutulemist esi-
mesel võimalusel. 

Vajadust euro kiireks kasutu-
selevõtuks on rõhutanud ka et-
tevõtjad. See lihtsustaks veelgi 
eksporti ja vähendaks valuuta-
riski. Ka hiljuti parlamendi ees 
esinenud riigikontrolör Mihkel 
Oviir märkis, et euro kasutusele-
võtt on väga oluline lähiaastate 
eesmärk. Riigikontrolöri tsitaa-
diga on paslik ka lõpetada: „Ees-
ti riik on taas jõudnud ühte olu-
lisse arengupunkti, kus otsusta-
takse aastakümneteks, mis meist 
saab. Kas jääme vinduma ja 
ainult iseenda ette nägema, na-
gu puuris istuv kaagutav kana, 
või suudame tõusta kõrgemale 
ja näha maailma ja oma olukor-
da avaramalt – nii nagu näiteks 
see paistab kotkale.“ IETI

Rae vald lahendas otsustavalt 
lasteaia- ja kooliprobleemid

Koolikohti
Jüri Gümnaasium 900 kohta
Peetri põhikool 400 kohta
Vaida põhikool 180 kohta
lagedi põhikool 180 kohta
Kokku 1660 kohta

Lasteaiakohti
Pillerpall Vaidas 80 kohta
tõruke Jüris 120 kohta
tõrukese filiaal assakul 60 kohta
taaramäe Jüris 200 kohta
Õie Jüris 120 kohta
Peetri 120 kohta
Kokku 700 kohta

Koolid ja lasteaiad

2009. aasta sügiseks on rae vallal kokku kaasaegsetes, uutes ja rekonstrueeritud 
ning värskelt sisustatud majades:

kohti lähiaastateks,“ sõnab Gutmann.
Jüri Gümnaasiumi laienemisel tek-

kinud 200 uut õpilaskohta on täna-
seks täis, aga probleem saab lahen-
datud, kui 2009. aasta sügisel valmib 
Peetri lasteaed-põhikool.

„Alates 2009. aasta sügisest peaks 
lasteaia- ja koolikohtade probleem 
vähemalt lähema seitsme aasta pers-
pektiivis olema lahendatud, seda 
enam, et Uuesalus ja Järvekülas val-
mivad tõenäoliselt aastatel 2009-2010 
eralasteaiad, mis on samuti vallava-
litsuse töö tulemus. IETI

spordikeskus, Saku huvikeskus, Saku 
Õlletehas ja Skanska EMV AS.

1980. aastatel ehitatud kooli staa-
dion ei vastanud enam oma tehnilis-
telt parameetritelt kaasaegsetele nõue-
tele. 2000. a alustati Saku Gümnaa-
siumi rekonstrueerimisega, mis 2002. 
a tipnes spordikeskuse ja ujula ehi-

tamisega gümnaasiumi kõrvale. 2008. 
a jõudis järg staadioni kätte. 

Rekonstrueeritud Saku koolistaa-
dionil on 8000m² suurune kunstmu-
ruga jalgpalliväljak ja asfaltkattega korv-
palliväljak koos skatepargiga, tartaan-
kattega jooksurada, kaugushüppe hoo-
võturada ja jalgpalliväljaku turvaala. 

Koolistaadioni jalgpalliväljakule on pai-
galdatud nõuetekohane valgustus.

Staadioni projekteeris EJL Ehitusbü-
roo OÜ, valgustuse KH Energia Konsult. 
Peatöövõtja oli Skanska EMV AS ja jä-
relevalvet teostas AS Taalri Varahaldus. 
Eelarvelisi vahendeid staadioni ehita-
miseks oli 10,9 miljonit krooni. IETI

fOtO: Saku VallaValItSuS
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Euro kasutuselevõtt 
lihtsustaks eksporti ja 
vähendaks valuutariski.
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kimisväärne Rakvere klaasikunstnik 
juba seetõttu, et on käibel fraas „Rak-
vere on Hüti nägu“ – mõtlemisruu-
mi sealt edasi igaühele meist.

Visiidi teisel päeval külastati maa-
konna erinevaid piirkondasid ning 
selleks olid saadikud jagatud kolme 
gruppi. Igat gruppi saatis mõni meie 
piirkonna esindaja.

Päeva jooksul saadi häid näiteid 
nii Tamsalust kui ka Haljalast valda-
de vabatahtlikust koostöövormi ku-
junemisest, nii geograafilis-ajaloolis-
tel kaalutlustel kui ka läbi LEADER 
programmi.

Tutvuti ka maakonna suuremate 
ja nii mõneski mõttes huvitavate  et-
tevõtetega, nagu näiteks OÜ Jäneda 
Mõis, Viru Õlu, Rakvere lihakombi-
naat, Estonian Cells.

Igast grupist olid osad või kõik saa-
dikud hõivatud ka koolides, kes loen-

PerSOOn

Tamsalu 
Gümnaasiumis  
on eKool
alates selle õppeaasta teisest õppe-
veerandist on võimalik jälgida tam-
salu Gümnaasiumis ekooli.

Õpilastel juurdepääs ID- või pan-
gakaardiga. lapsevanemad peavad 
esitama taotluse, täites ankeedi In-
terneti aadressidel www.ekool.eu 
või www.ekool.ee.

ekooli kasutab juba 220 üldhari-
dus- ja kutsekooli. kasutades ekoo-
li saab õpetaja kanda päevikusse 
hindeid, märkusi, puudumisi ja ko-
duseid ülesandeid ning teha need 
nähtavaks nii õpilastele kui vane-
matele. klassijuhatajana saab õpe-
taja märkida puudumiste põhjuseid 
ning panna hoolsuse ja käitumise 
hindeid.

lapsevanemad saavad kiirelt üle-
vaate lapse hinnetest, märkustest, 
puudumistest ja kodustest ülesan-
netest ning õpilane saab jälgida 
oma edusamme hinnete, puudu-
miste ja koduste ülesannete näol.

Jõhvil on 
Maaülikooliga 
koostööleping
novembri alguses sõlmisid vallavalit-
sus ja Maaülikool koostöölepingu, 
mis muu hulgas loob vallale võimalu-
se tellida Maaülikoolilt sihtsuunitluse-
ga õppekohti vastavat eriala vajavate 
ametikohtade täitmiseks Jõhvis.

Haridus-, teadus- ja arendustege-
vuse valdkondi hõlmava lepingu ko-
haselt korraldab ülikool õppepäevi 
mõlemale poolele huvipakkuvatel tee-
madel. Üliõpilased saavad teha prakti-
kat Jõhvi asutustes ja ettevõtetes.

lepingu järgi teavitab Maaülikool 
vallavalitsust õppeasutuses kaitstud 
bakalaureuse- ja magistritööde tee-
madest. Vallavalitsusel on aga või-
malus tellida endale huvipakkuvaid 
lõputöid. Ühiselt kavandatakse ka 
mitmeid projekte.

Vallavalitsus on teinud Maaüli-
kooliga koostööd varemgi – ülikooli 
tudengid pakkusid läinud aastal väl-
ja oma arusaama puhkeala loomi-
sest tammiku aherainemägedel. Üle 
aasta on Maaülikool koos Jõhvi ja 
Prantsusmaa linna lille’iga otsinud 
lahendusi Jõhvi valla territooriumil 
olevate aherainemägede ja tuhaväl-
jade rekultiveerimiseks.

Maaülikool on teine kõrgkool, 
millega vallavalitsus on sel sügisel 
koostöölepingu sõlminud. Sep-
tembris pandi käsi alla ühistegevuse 
lepingule tallinna tehnikaülikooli Vi-
rumaa kolledžiga.

Tavapärasest suuremat tähe-
lepanu pöörati seekord ha-
ridusele ja vaba aja veetmise 

võimalustele maakonnas. Külasta-
ti koole, vaadeldi sportimis- ja vaba 
aja veetmisvõimalusi maakonnas 
ning tutvuti eakate eluoluga.

Innovatiivse ja areneva maakon-
nana on Lääne-Virumaa vaieldama-
tult esirinnas. Päeva jooksul saadud 
pildi põhjal peaksime suutma hinna-
ta maakonna perspektiivi tulevikku 
silmas pidades.Tugevused, nõrkused, 

võimalused ja ohud ehk siis suunad 
ja sihid silmas pidades valimisi ning 
meis endis peituvat perspektiivi.

Maakonnavisiidist võtsid osa 25 Re-
formierakonna fraktsiooni liiget. Gru-
pid objektide külastamiseks oli jao-
tatud erinevate piirkondade vahel 
kolmeks.

Võimed proovile
Fraktsioon saabus maakonda juba 
23. oktoobri õhtul. Esmane tutvus 
Rakverega sõlmiti läbi kultuuri. Es-
malt külastati Rakvere Näitustema-
ja, mis kuulub SA Virumaa Muuseu-
midele ja hetkel oli seal interaktiivne 
AHHAA spordinäitus, kus kõik said 
oma võimed ja osavuse proovile pan-
na. Pärast näitusel käimist külastati 
Riho Hüti kodugaleriid, kes on mär-

Tudulane Helve Ploom saeb riigikogulase Urmas Klaasiga küttepuid.

Erik Jürgenson

le muret poolelijäänud veeprojekt. 
Võimalusi kohapealseks toimetami-
seks jääb aasta aastalt järjest vähe-
maks ja Tudu käsitöötare ning rahva-
maja juhataja Helve Ploomi sõnul on 
probleemid sarnased muude küla-
piirkondadega. „Noori ei hoia siin 
enam miski kinni,” on ta kurb, mõel-
des küla tulevikule.

Tamsalu vallas võeti meid vastu 
spordihoones, kus meie erakonna 
liige ja kohalik spordiaktivist Pavo 
Raudsepp tutvustas spordihoonet ja 
selle võimalusi. Ka leidis aset koh-
tumine Tamsalu vallavanema ning 
PAIK ühenduse ideegeneraatorite-
ga. Piirkonna areng läbi eduka val-
dadevahelise koostöö oli siin eriti 
selgelt tajutav.

Taimi Samblik,
Reformierakonna Lääne-Virumaa 

arendusjuht

24. oktoobril sõitis Riigiko-
gu Reformierakonna frakt-
sioon Lääne-Virumaale, kus 
kohtuti erinevate elualade 
esindajatega nii Rakveres 
kui ka mujal.

Innovatiivse ja areneva 
maakonnana on Lääne- 
Virumaa vaieldamatult  
esirinnas. gut andes, kes tutvumisringkäiku te-

hes. Heameel oli nentida, et huvitatus 
noorte seas päevakajalistel teemadel 
kaasa rääkimises oli olemas väga heal 
tasemel. Märgatav oli noorte eriti suur 
huvi ettevõtluse arengu vastu.

Metsadetagune Tudu
Keit Pentus ja Kristiina Ojuland sal-
vestasid Reformierakonna kontoris 
Rakveres ka igakuise traditsiooniks 
saanud raadiosaate. Keit Pentuse sõ-
nul võiks juba praegu Rakvere pürgi-
da kultuuripealinna tiitlile.

Eakate eluoluga tutvuti Rakvere 
Sotsiaalabikeskuses ja Tudu kandis. 
Viimane piirkond on omapärane, sest 
on ülejäänud Virumaast suuresti eral-
datud metsadega. Sealsete elanike 
põhiliseks mureks oli RMK reformid, 
mis on pannud piirkonna jätkusuut-
likkusele hoobi. Ka teeb külaelanike-

Kuigi Kiviõlis võib leida problee-
me, ei ole linna tulevik sünge. 
Lootust annab linna arenguplaan 
aastateks 2009-2015.

See on tegevuste strateegia, mil-
le tulemusena lahendatakse et-
tenähtud aja jooksul kõige olu-

lisemad ja hädavajalikumad ülesan-
ded. Sest vastavalt arenguplaani-
le koostatakse ka linna eelarve, pla-
neeritakse remonditöid, koostatak-
se projekte ja planeeringuid, viiakse 
läbi kõige kõrgemal tasemel läbirää-
kimised jne. 

Mida siis linn järgnevatel aastatel 
kavandab? Kui reaalselt see peegel-
dub teie igapäevases elus?

Lastele mänguväljakud
Linnal on kavas hakata välja andma 
sisukat iganädalast linnalehte. Selle 
eesmärk on vajaliku teabe õigeaeg-

fOtO: taIMI SaMblIk

Jätkub peamiste teede asfalteeri-
mine ja linna siseteede korrastami-
ne. Koostöös korteriühistutega teos-
tame fassaadide ja katuste, juurde-
sõiduteede ja hoovides asuvate ehi-
tiste osalist remonti, uute metallus-
te ja postkastide paigaldamist. Lõpe-
tasime väikese autobussijaama ehi-
tamise ning paigaldasime välisjälgi-
mise kaamerad. Samuti lõpetame kii-
geplatsi ümberehitamise. Linna üm-
ber paigaldame mugavad istepingid. 
Suured tööd on planeeritud linna vee-
võrgu remondiks ja laiendamiseks.

See on väike osa sellest, mida linn 
järgnevatel aastatel planeerib ning 
tahame loota, et selle elluviimisel õn-
nestub meil koos teiega muuta meie 
linn elamisväärseks ning meeldivaks 
paigaks.

Erik Jürgenson,
linnavolikogu kultuuri-, spordi-, 

hariduse- ja turismikomisjoni esimees
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ne edastamine linnaelanikele. Lisaks 
sellele on planeeritud meie linna las-
teaedade ja laste mänguväljakute re-
gulaarne remont. Sealjuures peetak-
se silmas ka uute väljakute ehitamist, 
mis mitmekesistavad meie väikeste 
linnakodanike elu. Sporditegevus 
koordineeritakse täiesti ümber, luuak-
se rohkem huvialaringe. 

Oma tööd jätkab ka sotsiaalkes-

Arenguplaan lubab Kiviõlile helget tulevikku
kus, mis üritab mitmekesistada pa-
kutavate teenuste spektrit ning muu-
ta need kvaliteetsemaks ja jõukoha-
semaks. Suuremahulised remondi-
tööd on planeeritud linna koolides. 

Sotsiaalsed eesmärgid
Kiviõlis areneb noorte pedagoogide 
toetusprojekt, mille raames pakutak-
se meie linna saabunud noortele pe-
dagoogidele oma olme korraldami-
seks stardikapitali ning elamiseks lin-
na munitsipaalkorterit. Töötutele pa-
kume kaasaegset ümberõppeprog-
rammi ning abi tööotsingutel. Kavat-
seme suurendada linnas läbiviidava-
te kvaliteetsete kultuuriürituste arvu. 

Noortekeskus jätkab oma tege-
vust ning linn omalt poolt toetab kõi-
gi jõududega noorte kaasamist ja 
nende vaba aja korraldamist. Muu-
hulgas finantseerib linn suvise töö-
laagri korraldamist.

Riigikogulased tutvusid 
Lääne-Virumaaga
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euroopa komisjoni ja Maailmapan-
ga korraldatud Gruusia toetajate 
konverentsil brüsselis teatas välis-
minister urmas Paet, et eesti on 
valmis 2008. ja 2009. aastal toeta-
ma Gruusia ülesehitust kokku 17 
miljoni krooniga. 

Paet rõhutas, et doonorite kon-
verents on tähtis samm Gruusia 
riigi üldise sotsiaalmajandusliku 
arengu toetamisel. „Majandusliku-
le elavnemisele kaasaaitamine on 
Gruusia konfliktist taastumiseks 
elulise tähtsusega ning eeltingimus 
stabiilsuse saavutamiseks
regioonis,” ütles välisminister Paet. 

Ühistegevus oluline
„rahvusvaheline kogukond peab 
tugevdama oma rolli regioonis ja 
olema pühendunud seni, kuni sõ-
jajärgne olukord Gruusias on lahe-
nenud viisil, mis tagaks riigi aren-
gu, demokraatliku orientatsiooni 
ning elanike heaolu,” toonitas 
Paet. 

 Välisminister tõi esile, et lisaks 
humanitaarabile ja Gruusia üles-
ehitamiseks antavale toetusele 
peaks euroopa liit kasutama prae-
gust olukorda ning andma oma-
poolse tõuke sidemete tugevdami-
seks Gruusia ning teiste idapoolse-
te riikidega. „Praegu on aeg üle 
saada oma hirmudest ja edastada 
nendele riikidele selge sõnum, et 
tubli töö ning reformide läbiviimise 
järel on nad teretulnud saama 
osaks ühtsest euroopa väärtuste 
süsteemist,” märkis Paet. 

Tonnides abi 
vabatahtlikelt
eesti on järjekindlalt toetanud 
Gruusia demokraatlikku arengut ja 
riigi institutsioonide ülesehitamist. 
Gruusia on üks eesti arengukoos-
töö prioriteetriike. Gruusia konflikti 
tagajärgede leevendamiseks on 
eesti senini annetanud 15,5 tonni 
abi. komplekteerimisel on täien-
dav abisaadetis, mis keskendub 
Gruusia laste aitamisele. Samuti on 
eesti Gruusiasse saatnud neli krii-
sipsühholoogi, kaks It-spetsialisti 
ja demineerijate rühma. lisaks on 
eesti riik unIcefi kaudu toetanud 
relvakonfliktis kannatanud lapsi 
miljoni krooniga. 

urmas Paeti hinnangul on posi-
tiivne asjaolu, et rahvusvahelise fi-
nantskriisi tingimustes otsustasid 
riigid panustada suuremas mahus 
kui algselt oli arvata.

Ameerika Ühendriikides 
tehti novembri alguses aja-
lugu. Presidendivalimised 
tõid Valgesse Majja Barack 
Obama, kelle valimist jõuti 
juba enne valimistulemus-
te selgumist võrrelda John 
Kennedy presidendikssaa-
misega.

Barack Obama seisab ametis-
se astudes silmitsi kümnen-
dite viletsaima majandusliku 

olukorraga ning tema majandusala 
abid peavad asuma kureerima 700 
miljardi dollari suurust finantssek-
tori abipaketti. Obama majandus-
nõustajate meeskond peab samu-

ti välja töötama regulatsioonimeh-
hanismid, mis välistaks analoogilise 
kriisi kordumise tulevikus.

Turvalisema 
maailma suunas
See, mis toimub Ameerika Ühendrii-
kides, mõjutab igal juhul olukorda 
kogu maailmas. „Tugev ja demokraat-
lik Ameerika on parim Eesti julgeole-
ku garant. Euroopa ei suuda selles 
küsimuses USAd asendada – seda on 
Bushi-aastad meile näidanud,“ mär-
gib Sihtasutuse Rahvusvaheline Kait-
seuuringute Keskus juhataja Kadri 
Liik Eesti Päevalehes. Ta meenutab, 
et lahkuv Ühendriikide president 
Bush viis meid ilma suuremate sise-
miste kõhkluste või väliste heitluste-
ta NATOsse. Ent tema välispoliitika 
muud sihid ja nende teostamise eba-

diplomaatiline viis on aidanud kõ-
vasti kaasa sellele, et nüüdseks on 
maailm Eesti jaoks ohtlikum kui ka-
heksa aastat tagasi, ja seda vaatama-
ta me NATO-liikmelisusele.

Eesti peaks Ameerikalt 
õppima eneseusku
Riigikogu Reformierakonna fraktsioo-
ni esimees Keit Pentus kirjutab oma 
ajaveebis samuti, et Eesti jaoks on 
muude näitajate kõrval tähtis ja hea, 
kui USA on sisemiselt tugev ja kõige 
paremas mõttes enesekindel. „Arvan, 
et Obama on Ühendriikide sisemise 
enesekindluse tugevdamiseks juba 
väga palju teinud. Ja see on igal juhul 
hea. Ka Eesti jaoks,” märgib Pentus.

Presidendivalimiste kampaania 
alguses ei tihanud keegi uuele tulija-
le Barack Obamale võitu ennustada. 

Ei usutud sedagi, et tema demokraa-
tide partei siseselt Hillary Clintoni 
hiigelaparaadi vastu minek pärjatud 
saab. Kõikide skeptikute kiuste aga 
sai. Ja tulemus annab ilmselt väga 
paljude ameeriklaste jaoks nn Ame-

rican dreamile uue näo. Barack Oba-
ma karisma ja suutlikkus tõmmata 
kaasa neid, keda poliitika seni õlgu 
kehitama on pannud, on erakordne. 
Ma arvan, et tema võit annab suure 
positiivse tõuke väga paljude amee-
riklaste eneseteadvusele.

Silver Pukk

Selleks peavad Eesti kodani-
kud omama biomeetrilist pas-
si ning ennast eelnevalt regist-

reerima mitte vähem kui 72 tundi 
enne reisi. Registreerimine toimub 
internetipõhises süsteemis, kuhu 
tuleb kanda samad andmed, mis se-
ni on tulnud reisijatel täita lennu-

kis maabumiskaartidele. Viisavaba-
dus laieneb üksnes Eesti kodanike-
le, seega teiste riikide kodanikud ja 
kodakondsuseta isikud peavad en-
diselt taotlema Ameerika Ühendrii-
kidesse sõiduks viisat.

„Ameerika Ühendriikide viisava-
bastuse laienemine on Eesti jaoks 
kindel märk väga headest ja tiheda-
test suhetest ning koostööst. Oma ot-
susega näitab USA usaldust Eesti ko-
danike ja riigi vastu,” lausus välismi-
nister Urmas Paet Teatajale.

Alates 27. oktoobrist ei vaja Eesti 

kodanikud viisat sõitmaks äriasjus või 
turistidena ka Austraaliasse. Viisava-
balt on 12-kuulise perioodi jooksul või-
malik Austraaliasse siseneda mitme-
kordselt, igakordse riigis viibimise pik-
kus võib olla kuni kolm kuud. 

Lisaks Austraaliale ja peagi lisandu-
vale Ameerika Ühendriikidele ning 
Euroopa Liidu ja Euroopa majandus-
ühenduse liikmesriikidele saavad Ees-
ti Vabariigi kodanikud viisavabalt reisi-
da 60 maailma eri paigus asuvasse rii-
ki, mille arv on ajas pidevalt kasvav.

Toomas Viks

Viisavabadus näitab USA usaldust 
Eesti kodanike ja riigi vastu

Eesti suur partner 
saab uue presidendi

Kuum teema

Nüüdsest saavad Eesti kodanikud 
vabalt vabaduse sümbolit – New 
Yorgi vabadussammast – külastada.

Tasub teada

Toomas Luman: 
ettevõtjad vajavad 
stabiilsust
riigikogus eesti ettevõtluskeskkon-
na arengu arutelul esinenud eesti 
kaubandus-tööstuskoja juhatuse 
esimees toomas luman rõhutas 
stabiilse maksukeskkonna ja ette-
võtjate vajadustele vastava haridus-
süsteemi olulisust.

„kogu ettevõtlust puudutav sea-
dusandlik keskkond vajab stabiil-
sust,” ütles luman. tema sõnul ei 
tule väikeettevõtjad täna toime pi-
devalt muutuva seadusandluse jäl-
gimise ja täitmisega. lihtsustamine 
ja aruandluse automatiseerimine 
on ainsad võimalused selle prob-
leemiga toime tulla. „kujutage en-
nast ise ette väikeettevõtja rollis, 
kes püüab käituda seaduskuulekalt 
ja heauskselt, aga ta lihtsalt ei ole 
võimeline kogu selle muutuva 
mürgliga kursis olema, ja siis ühel 
kenal päeval saabub maksuhaldur, 
kes ütleb, et ta on kõik teinud va-
lesti. Ma ei usu, et pärast seda on 
tal mingit motivatsiooni tegutseda 
edasi väikeettevõtjana ehk ettevõt-
jana üldse,” nentis ta. 

Maksud olgu lihtsad
luman tõi välja, et ettevõtjad pea-
vad üheks tõsisemaks probleemiks 
maksukoormust ning kritiseeris 
oma ettekandes teravalt planeerita-
vaid maksutõususid. „Ükski ette-
võtja ei tegele ettevõtlusega ainult 
selle nimel, et maksta rohkem 
makse. Seetõttu peab maksusüs-
teem olema lihtne nii maksumaks-
jale kui -kogujale. administreeri-
miskulu ei tohi ületada laekumist, 
mis, ma kardan, mõnegi maksuliigi 
puhul täna nii võib olla, maksusüs-
teem peab olema läbipaistev, moti-
veeriv ning kohtlema kõiki võrd-
selt,” sõnas ta.

teise olulise teemana puudutas 
luman oma ettekandes haridusre-
formi ja haldusreformi.

Haridus vajadustele 
vastavaks
„Meil on vaja heade kutseoskuste-
ga töötajaid. tänane haridussüs-
teem ei toimi ühtse tervikuna ja 
ühtse eesmärgi nimel, vaid valmis-
tab ette äärmusi, kandev keskkiht 
on aga kokku kuivamas. Meil läheb 
üle 70% noori omandama kõrgha-
ridust. Sellist majandust pole kus-
kil, kus oleks vaja nii palju akadee-
miliselt haritud inimesi. Ja tegelikult 
need inimesed ei asu tööle oma 
erialal, vaid õpivad oma esimese 
tööandja juures. eesti majandus ei 
saa olla konkurentsivõimeline, kui 
meie noored saavad vaid paljukii-
detud laiapõhjalise kõrghariduse, 
aga mitte mingisuguseid tööturul 
reaalselt rakendatavaid oskusi. Ha-
ridussüsteemi vundament mõra-
neb, praod on sees,” tõdes luman.

Allikas: Kaubandus-
Tööstuskoja Teataja

Eesti kodanikel on võima-
lik alates 17. novembrist 
sõita viisavabalt Ameerika 
Ühendriikidesse. 

Eesti panustab 
Gruusia 
rahvusvahelisse 
ülesehitusse 
17 miljonit krooni

Tugev ja demokraatlik 
Ameerika on parim Eesti 
julgeoleku garant. 

Grusiinide sõjast laastatud 
kodud tuleb taas üles ehitada.

fOtO: reuterS

Keit Pentus jälgis jaanuaris Ameerikas presidendikandidaatide eelvalimisi.

Oktoobri lõpus arutas Riigi-
kogu Reformierakonna al-
gatusel ja majanduskomis-

joni juhtimisel riiklikult olulise kü-
simusena Eesti ettevõtluskeskkon-
na arengut. Täna räägime me pal-
ju riigieelarvest ja finantskriisist ter-
ves maailmas. Need on väga tõsised 
teemad. Ettevõtluskeskkonna aren-
damise teemat käsitledes aga oli po-
liitikute pilk suunatud kaugemale: 
mida peab Eesti tegema täna sellist, 
et olla majanduslikult edukas ka 10-
15 aasta pärast.

Napp leheruum ei luba kõigil tee-
madel pikalt peatuda. Toon märksõna-
dena välja mõned neist ning peatun pi-
kemalt ettevõtlusharidusel, mis väga 
jõuliselt kõlas kõigis ettekannetes.

Soodne maksukeskkond 
loob uusi töökohti
Ettevõtjad peavad väga tähtsaks, et 
riik jätkaks range eelarvepoliitikaga 
ning hoiaks maksusüsteemi võima-
likult selge, võimalikult väheste eran-
ditega ning ettevõtlusele motiveeri-
vana ja ei teeks selles järske muuda-
tusi. Meie majanduse edukust näitab 
see, kui palju meie omad ettevõtjad 
ja välisinvestorid tahavad Eestisse in-
vesteerida. Maksusüsteem on siin ot-
sustavaks faktoriks. 

Täna on näiteks probleemiks töö-
jõu liiga suur maksustamine, mistõt-
tu ettevõtjad ei ole motiveeritud uusi 
töökohti looma. Et see oleks vastupi-
di, on Reformierakond käinud välja 

Ettevõtluse areng sõltub 
meie kõigi ettevõtlikkusest
See, kui hästi läheb meie 
majandusel, sõltub väga 
palju meie inimeste ettevõt-
likkusest. Kindlasti aitab et-
tevõtlikku vaimu arendada 
ettevõtlusõpe koolides.

idee sotsiaalmaksu lae kehtestamisest 
ja üldise maksukoormuse jätkuvast 
langetamisest. Meie eesmärk peab ole-
ma selles, et targad inimesed tahaksid 
ja saaksid Eestis töötada, mitte ei ot-
siks uusi väljakutseid välismaal.

Oluline on kiiresti vastu võtta uus 
töölepingu seadus, et muutuva ma-

Töökohad, hüved ja maksud on 
panus, millest enamat võiks 
ühiskonna poolt olla ülekoh-

tune ettevõtjalt oodata. Ometi ki-
pub vastutuse ja kohustustega mine-
ma nii, et kus on, sinna tuleb juurde. 
Ainuüksi kirjutatud reeglite hulk on et-
tevõtja puhul tavatult suur, aina enam 
lisandub aga neid, mis kirjas pole. 
Ärilt eeldatakse ka pehmete väärtus-
te järgimist, ilma et need oleks  tin-
gimata abiks konkurentsis. Ning iga 
juhtum, kus rahaga käib kaasas ülbus, 
hoolimatus ja harimatus, tekitab ras-
kusi ettevõtjasõbralikule poliitikale.   

Ettevõtjate mõju riigi juhtimisele 
ületab kaugelt nende osakaalu vali-
jaskonnas. Nad on panustanud ühis-
kondlikku dialoogi, loonud ühendu-
si, lobeerinud, spondeerinud, and-
nud nõu, kritiseerinud. Selline aktiiv-
sus on ulatunud vaoshoitusest kär-
kimiseni ja riigimehelikkusest rehe-
papluseni. Ettevõtjate sõnum on ma-
janduse elujõu võtmeid. Kas seejuu-
res  keskendutakse pelgalt oma äri 
või Eesti majanduse edule, on suur 
küsimus. Poliitikute vastutus on te-
ha neil asjadel vahet, ja nagu teame, 
ei ole nad valede valikute korral su-
gugi alati üksi vastutavad.   

Töösuhted korda
Ettevõtjate eriline ühiskondlik roll on 
olla vastukaal ametiühingutele. Nood 
esindavad grupihuve kõhklematult kui 
üldrahvalikke ning nende käsutuses 
on destruktiivsed relvad.  Nii jääb vas-
tukaal tihti avalikust arvamusest tei-
sele poole ning  „töörahva laiade mas-

sidega“ kipuvad samastuma nii polii-
tikud kui ajakirjandus. Seepärast on 
väga hinnatav ettevõtlusorganisatsioo-
nide suur panus selles, et Eesti majan-
duskeskkond on  regulatsioonide osas 

soodus. Järgmiseks edulooks tõotab 
siin saada tööõiguse reform, mis ra-
viks oluliselt meie üht suuremat nõr-
kust, aga kohtas algusest peale raevu-
kat avalikku vastuseisu.  

Väärikus on väärtus
Suure raha teenijalt endaltki ooda-
takse suurust. Kui heategevus jääb si-
setunde asjaks, siis teatud väärtuste 
puhul on paratamatu ka riiklik meel-
detuletamine. Eesti suveräänsuse ja 
väärikuse või eesti keele ja kultuuri 

Ettevõtja ja ühiskondlik vastutus
säilimise tagamisel on kohatu nõu-
da poliitikutelt järeleandmisi äri eduks. 
Ikka ja jälle tuleb meelde tuletada 
väärtuspõhise välispoliitika põhimõt-
teid. Ainult tänu neile on meie riigi-
le ja rahvale  taas antud  šanss ning 
ainult selle tõttu on paljud tänased 
valitsuse vaenajad rikkaks saanud. 

Kusagil ettevõtluse ja poliitika va-
hel on ka selline piir, mida ei paista õn-
nestuvat edukalt ületada.  Mitte alati 
ei piirdu katsed isiklike riskidega. Kui 
ettevõtjate poolt läheb kriitika üle ku-
kutamiseks, võidakse saada valitsus, 
kes pöördub otse „rahva“ poole, jagab 
rohkem, kui majandusel anda, ja va-
litseb kapitalistlikust vähemusest vää-
ramata.  Eesti variant on seni olnud 
pigem dialoogi katkemine ja korduma 
kippunud põhjuseks nõudmised olla 
Vene turu avamiseks poliitiliselt alla-
heitlik. See on ebakonstruktiivne mit-
te ainult aatelistel põhjustel, vaid ka 
seetõttu, et Venemaaga suhete võti ei 
ole tema naabrite kätes. 

janduse tingimustes inimesed saak-
sid kiiresti ja valutult liikuda uutele 
töökohtadele, kui vanad kaovad. Kõ-
lama jäi, et riik peab senisest enam 
toetama eksporti ning panustama 
teadus- ja arendustegevusse.

Haridus andku nii 
teadmisi kui oskusi
Rõhutada tahan hariduse, koolikor-
ralduse ja ettevõtlushariduse täht-
sust. Et meil oleks tulevikus nii hea-
de oskustega haritud kutsetöölisi kui 
ka ettevõtjaid, on vajalik suurem tä-
helepanu koolides õpetatavale. Kind-
lasti peab muuhulgas olema kõigil 
õpilastel võimalik õppida ettevõtlus-

õpetust. Jutt ei käi üksi üldharidus-
koolidest. Kui noor inimene saab näi-
teks Tartu Ülikoolist hambaarsti kut-
se, mis on alus klassikaliseks väike-
ettevõtluseks, siis peab ta saama kõrg-
koolist ka teadmised ja oskused, kui-
das oma ettevõttega alustada.

Lõpetuseks. Majanduse arengu 
seisukohalt on vaja tõsiselt pinguta-
da selle nimel, et Eesti saaks nii kii-
resti kui võimalik üle minna eurole. 
Nii nagu meie ühinemine Euroopa 
Liiduga oli majanduse arenguks või-
mas impulss, saab selleks olema ka 
liitumine eurotsooniga.

Urmas Klaas,

Meie majanduse edukust 
näitab see, kui palju meie 
omad ettevõtjad ja välisin-
vestorid tahavad Eestisse 
investeerida. 

Riigikogu majanduskomisjoni esimees Urmas Klaas soovitab täna teha otsuseid, mille mõju ulatuks homsest 
päevast kaugemale.

fOtO: ScanPIx
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Ainult tänu väärtuspõhise-
le poliitikale on meie 
riigile ja rahvale taas antud 
võimalus.

Jürgen Ligi, 
Riigikogu 
rahanduskomisjoni 
esimees

Mida ootab ettevõtja 
riigilt ja mida ühiskond 
ettevõtjalt?

Toomas Luman Riigikogu 
kõnetoolis.

Riigikogu majanduskomisjoni esimees

fOtO: arHIIV
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euroopa komisjoni ja Maailmapan-
ga korraldatud Gruusia toetajate 
konverentsil brüsselis teatas välis-
minister urmas Paet, et eesti on 
valmis 2008. ja 2009. aastal toeta-
ma Gruusia ülesehitust kokku 17 
miljoni krooniga. 

Paet rõhutas, et doonorite kon-
verents on tähtis samm Gruusia 
riigi üldise sotsiaalmajandusliku 
arengu toetamisel. „Majandusliku-
le elavnemisele kaasaaitamine on 
Gruusia konfliktist taastumiseks 
elulise tähtsusega ning eeltingimus 
stabiilsuse saavutamiseks
regioonis,” ütles välisminister Paet. 

Ühistegevus oluline
„rahvusvaheline kogukond peab 
tugevdama oma rolli regioonis ja 
olema pühendunud seni, kuni sõ-
jajärgne olukord Gruusias on lahe-
nenud viisil, mis tagaks riigi aren-
gu, demokraatliku orientatsiooni 
ning elanike heaolu,” toonitas 
Paet. 

 Välisminister tõi esile, et lisaks 
humanitaarabile ja Gruusia üles-
ehitamiseks antavale toetusele 
peaks euroopa liit kasutama prae-
gust olukorda ning andma oma-
poolse tõuke sidemete tugevdami-
seks Gruusia ning teiste idapoolse-
te riikidega. „Praegu on aeg üle 
saada oma hirmudest ja edastada 
nendele riikidele selge sõnum, et 
tubli töö ning reformide läbiviimise 
järel on nad teretulnud saama 
osaks ühtsest euroopa väärtuste 
süsteemist,” märkis Paet. 

Tonnides abi 
vabatahtlikelt
eesti on järjekindlalt toetanud 
Gruusia demokraatlikku arengut ja 
riigi institutsioonide ülesehitamist. 
Gruusia on üks eesti arengukoos-
töö prioriteetriike. Gruusia konflikti 
tagajärgede leevendamiseks on 
eesti senini annetanud 15,5 tonni 
abi. komplekteerimisel on täien-
dav abisaadetis, mis keskendub 
Gruusia laste aitamisele. Samuti on 
eesti Gruusiasse saatnud neli krii-
sipsühholoogi, kaks It-spetsialisti 
ja demineerijate rühma. lisaks on 
eesti riik unIcefi kaudu toetanud 
relvakonfliktis kannatanud lapsi 
miljoni krooniga. 

urmas Paeti hinnangul on posi-
tiivne asjaolu, et rahvusvahelise fi-
nantskriisi tingimustes otsustasid 
riigid panustada suuremas mahus 
kui algselt oli arvata.

Ameerika Ühendriikides 
tehti novembri alguses aja-
lugu. Presidendivalimised 
tõid Valgesse Majja Barack 
Obama, kelle valimist jõuti 
juba enne valimistulemus-
te selgumist võrrelda John 
Kennedy presidendikssaa-
misega.

Barack Obama seisab ametis-
se astudes silmitsi kümnen-
dite viletsaima majandusliku 

olukorraga ning tema majandusala 
abid peavad asuma kureerima 700 
miljardi dollari suurust finantssek-
tori abipaketti. Obama majandus-
nõustajate meeskond peab samu-

ti välja töötama regulatsioonimeh-
hanismid, mis välistaks analoogilise 
kriisi kordumise tulevikus.

Turvalisema 
maailma suunas
See, mis toimub Ameerika Ühendrii-
kides, mõjutab igal juhul olukorda 
kogu maailmas. „Tugev ja demokraat-
lik Ameerika on parim Eesti julgeole-
ku garant. Euroopa ei suuda selles 
küsimuses USAd asendada – seda on 
Bushi-aastad meile näidanud,“ mär-
gib Sihtasutuse Rahvusvaheline Kait-
seuuringute Keskus juhataja Kadri 
Liik Eesti Päevalehes. Ta meenutab, 
et lahkuv Ühendriikide president 
Bush viis meid ilma suuremate sise-
miste kõhkluste või väliste heitluste-
ta NATOsse. Ent tema välispoliitika 
muud sihid ja nende teostamise eba-

diplomaatiline viis on aidanud kõ-
vasti kaasa sellele, et nüüdseks on 
maailm Eesti jaoks ohtlikum kui ka-
heksa aastat tagasi, ja seda vaatama-
ta me NATO-liikmelisusele.

Eesti peaks Ameerikalt 
õppima eneseusku
Riigikogu Reformierakonna fraktsioo-
ni esimees Keit Pentus kirjutab oma 
ajaveebis samuti, et Eesti jaoks on 
muude näitajate kõrval tähtis ja hea, 
kui USA on sisemiselt tugev ja kõige 
paremas mõttes enesekindel. „Arvan, 
et Obama on Ühendriikide sisemise 
enesekindluse tugevdamiseks juba 
väga palju teinud. Ja see on igal juhul 
hea. Ka Eesti jaoks,” märgib Pentus.

Presidendivalimiste kampaania 
alguses ei tihanud keegi uuele tulija-
le Barack Obamale võitu ennustada. 

Ei usutud sedagi, et tema demokraa-
tide partei siseselt Hillary Clintoni 
hiigelaparaadi vastu minek pärjatud 
saab. Kõikide skeptikute kiuste aga 
sai. Ja tulemus annab ilmselt väga 
paljude ameeriklaste jaoks nn Ame-

rican dreamile uue näo. Barack Oba-
ma karisma ja suutlikkus tõmmata 
kaasa neid, keda poliitika seni õlgu 
kehitama on pannud, on erakordne. 
Ma arvan, et tema võit annab suure 
positiivse tõuke väga paljude amee-
riklaste eneseteadvusele.

Silver Pukk

Selleks peavad Eesti kodani-
kud omama biomeetrilist pas-
si ning ennast eelnevalt regist-

reerima mitte vähem kui 72 tundi 
enne reisi. Registreerimine toimub 
internetipõhises süsteemis, kuhu 
tuleb kanda samad andmed, mis se-
ni on tulnud reisijatel täita lennu-

kis maabumiskaartidele. Viisavaba-
dus laieneb üksnes Eesti kodanike-
le, seega teiste riikide kodanikud ja 
kodakondsuseta isikud peavad en-
diselt taotlema Ameerika Ühendrii-
kidesse sõiduks viisat.

„Ameerika Ühendriikide viisava-
bastuse laienemine on Eesti jaoks 
kindel märk väga headest ja tiheda-
test suhetest ning koostööst. Oma ot-
susega näitab USA usaldust Eesti ko-
danike ja riigi vastu,” lausus välismi-
nister Urmas Paet Teatajale.

Alates 27. oktoobrist ei vaja Eesti 

kodanikud viisat sõitmaks äriasjus või 
turistidena ka Austraaliasse. Viisava-
balt on 12-kuulise perioodi jooksul või-
malik Austraaliasse siseneda mitme-
kordselt, igakordse riigis viibimise pik-
kus võib olla kuni kolm kuud. 

Lisaks Austraaliale ja peagi lisandu-
vale Ameerika Ühendriikidele ning 
Euroopa Liidu ja Euroopa majandus-
ühenduse liikmesriikidele saavad Ees-
ti Vabariigi kodanikud viisavabalt reisi-
da 60 maailma eri paigus asuvasse rii-
ki, mille arv on ajas pidevalt kasvav.

Toomas Viks

Viisavabadus näitab USA usaldust 
Eesti kodanike ja riigi vastu

Eesti suur partner 
saab uue presidendi

Kuum teema

Nüüdsest saavad Eesti kodanikud 
vabalt vabaduse sümbolit – New 
Yorgi vabadussammast – külastada.

Tasub teada

Toomas Luman: 
ettevõtjad vajavad 
stabiilsust
riigikogus eesti ettevõtluskeskkon-
na arengu arutelul esinenud eesti 
kaubandus-tööstuskoja juhatuse 
esimees toomas luman rõhutas 
stabiilse maksukeskkonna ja ette-
võtjate vajadustele vastava haridus-
süsteemi olulisust.

„kogu ettevõtlust puudutav sea-
dusandlik keskkond vajab stabiil-
sust,” ütles luman. tema sõnul ei 
tule väikeettevõtjad täna toime pi-
devalt muutuva seadusandluse jäl-
gimise ja täitmisega. lihtsustamine 
ja aruandluse automatiseerimine 
on ainsad võimalused selle prob-
leemiga toime tulla. „kujutage en-
nast ise ette väikeettevõtja rollis, 
kes püüab käituda seaduskuulekalt 
ja heauskselt, aga ta lihtsalt ei ole 
võimeline kogu selle muutuva 
mürgliga kursis olema, ja siis ühel 
kenal päeval saabub maksuhaldur, 
kes ütleb, et ta on kõik teinud va-
lesti. Ma ei usu, et pärast seda on 
tal mingit motivatsiooni tegutseda 
edasi väikeettevõtjana ehk ettevõt-
jana üldse,” nentis ta. 

Maksud olgu lihtsad
luman tõi välja, et ettevõtjad pea-
vad üheks tõsisemaks probleemiks 
maksukoormust ning kritiseeris 
oma ettekandes teravalt planeerita-
vaid maksutõususid. „Ükski ette-
võtja ei tegele ettevõtlusega ainult 
selle nimel, et maksta rohkem 
makse. Seetõttu peab maksusüs-
teem olema lihtne nii maksumaks-
jale kui -kogujale. administreeri-
miskulu ei tohi ületada laekumist, 
mis, ma kardan, mõnegi maksuliigi 
puhul täna nii võib olla, maksusüs-
teem peab olema läbipaistev, moti-
veeriv ning kohtlema kõiki võrd-
selt,” sõnas ta.

teise olulise teemana puudutas 
luman oma ettekandes haridusre-
formi ja haldusreformi.

Haridus vajadustele 
vastavaks
„Meil on vaja heade kutseoskuste-
ga töötajaid. tänane haridussüs-
teem ei toimi ühtse tervikuna ja 
ühtse eesmärgi nimel, vaid valmis-
tab ette äärmusi, kandev keskkiht 
on aga kokku kuivamas. Meil läheb 
üle 70% noori omandama kõrgha-
ridust. Sellist majandust pole kus-
kil, kus oleks vaja nii palju akadee-
miliselt haritud inimesi. Ja tegelikult 
need inimesed ei asu tööle oma 
erialal, vaid õpivad oma esimese 
tööandja juures. eesti majandus ei 
saa olla konkurentsivõimeline, kui 
meie noored saavad vaid paljukii-
detud laiapõhjalise kõrghariduse, 
aga mitte mingisuguseid tööturul 
reaalselt rakendatavaid oskusi. Ha-
ridussüsteemi vundament mõra-
neb, praod on sees,” tõdes luman.

Allikas: Kaubandus-
Tööstuskoja Teataja

Eesti kodanikel on võima-
lik alates 17. novembrist 
sõita viisavabalt Ameerika 
Ühendriikidesse. 

Eesti panustab 
Gruusia 
rahvusvahelisse 
ülesehitusse 
17 miljonit krooni

Tugev ja demokraatlik 
Ameerika on parim Eesti 
julgeoleku garant. 

Grusiinide sõjast laastatud 
kodud tuleb taas üles ehitada.

fOtO: reuterS

Keit Pentus jälgis jaanuaris Ameerikas presidendikandidaatide eelvalimisi.

Oktoobri lõpus arutas Riigi-
kogu Reformierakonna al-
gatusel ja majanduskomis-

joni juhtimisel riiklikult olulise kü-
simusena Eesti ettevõtluskeskkon-
na arengut. Täna räägime me pal-
ju riigieelarvest ja finantskriisist ter-
ves maailmas. Need on väga tõsised 
teemad. Ettevõtluskeskkonna aren-
damise teemat käsitledes aga oli po-
liitikute pilk suunatud kaugemale: 
mida peab Eesti tegema täna sellist, 
et olla majanduslikult edukas ka 10-
15 aasta pärast.

Napp leheruum ei luba kõigil tee-
madel pikalt peatuda. Toon märksõna-
dena välja mõned neist ning peatun pi-
kemalt ettevõtlusharidusel, mis väga 
jõuliselt kõlas kõigis ettekannetes.

Soodne maksukeskkond 
loob uusi töökohti
Ettevõtjad peavad väga tähtsaks, et 
riik jätkaks range eelarvepoliitikaga 
ning hoiaks maksusüsteemi võima-
likult selge, võimalikult väheste eran-
ditega ning ettevõtlusele motiveeri-
vana ja ei teeks selles järske muuda-
tusi. Meie majanduse edukust näitab 
see, kui palju meie omad ettevõtjad 
ja välisinvestorid tahavad Eestisse in-
vesteerida. Maksusüsteem on siin ot-
sustavaks faktoriks. 

Täna on näiteks probleemiks töö-
jõu liiga suur maksustamine, mistõt-
tu ettevõtjad ei ole motiveeritud uusi 
töökohti looma. Et see oleks vastupi-
di, on Reformierakond käinud välja 

Ettevõtluse areng sõltub 
meie kõigi ettevõtlikkusest
See, kui hästi läheb meie 
majandusel, sõltub väga 
palju meie inimeste ettevõt-
likkusest. Kindlasti aitab et-
tevõtlikku vaimu arendada 
ettevõtlusõpe koolides.

idee sotsiaalmaksu lae kehtestamisest 
ja üldise maksukoormuse jätkuvast 
langetamisest. Meie eesmärk peab ole-
ma selles, et targad inimesed tahaksid 
ja saaksid Eestis töötada, mitte ei ot-
siks uusi väljakutseid välismaal.

Oluline on kiiresti vastu võtta uus 
töölepingu seadus, et muutuva ma-

Töökohad, hüved ja maksud on 
panus, millest enamat võiks 
ühiskonna poolt olla ülekoh-

tune ettevõtjalt oodata. Ometi ki-
pub vastutuse ja kohustustega mine-
ma nii, et kus on, sinna tuleb juurde. 
Ainuüksi kirjutatud reeglite hulk on et-
tevõtja puhul tavatult suur, aina enam 
lisandub aga neid, mis kirjas pole. 
Ärilt eeldatakse ka pehmete väärtus-
te järgimist, ilma et need oleks  tin-
gimata abiks konkurentsis. Ning iga 
juhtum, kus rahaga käib kaasas ülbus, 
hoolimatus ja harimatus, tekitab ras-
kusi ettevõtjasõbralikule poliitikale.   

Ettevõtjate mõju riigi juhtimisele 
ületab kaugelt nende osakaalu vali-
jaskonnas. Nad on panustanud ühis-
kondlikku dialoogi, loonud ühendu-
si, lobeerinud, spondeerinud, and-
nud nõu, kritiseerinud. Selline aktiiv-
sus on ulatunud vaoshoitusest kär-
kimiseni ja riigimehelikkusest rehe-
papluseni. Ettevõtjate sõnum on ma-
janduse elujõu võtmeid. Kas seejuu-
res  keskendutakse pelgalt oma äri 
või Eesti majanduse edule, on suur 
küsimus. Poliitikute vastutus on te-
ha neil asjadel vahet, ja nagu teame, 
ei ole nad valede valikute korral su-
gugi alati üksi vastutavad.   

Töösuhted korda
Ettevõtjate eriline ühiskondlik roll on 
olla vastukaal ametiühingutele. Nood 
esindavad grupihuve kõhklematult kui 
üldrahvalikke ning nende käsutuses 
on destruktiivsed relvad.  Nii jääb vas-
tukaal tihti avalikust arvamusest tei-
sele poole ning  „töörahva laiade mas-

sidega“ kipuvad samastuma nii polii-
tikud kui ajakirjandus. Seepärast on 
väga hinnatav ettevõtlusorganisatsioo-
nide suur panus selles, et Eesti majan-
duskeskkond on  regulatsioonide osas 

soodus. Järgmiseks edulooks tõotab 
siin saada tööõiguse reform, mis ra-
viks oluliselt meie üht suuremat nõr-
kust, aga kohtas algusest peale raevu-
kat avalikku vastuseisu.  

Väärikus on väärtus
Suure raha teenijalt endaltki ooda-
takse suurust. Kui heategevus jääb si-
setunde asjaks, siis teatud väärtuste 
puhul on paratamatu ka riiklik meel-
detuletamine. Eesti suveräänsuse ja 
väärikuse või eesti keele ja kultuuri 

Ettevõtja ja ühiskondlik vastutus
säilimise tagamisel on kohatu nõu-
da poliitikutelt järeleandmisi äri eduks. 
Ikka ja jälle tuleb meelde tuletada 
väärtuspõhise välispoliitika põhimõt-
teid. Ainult tänu neile on meie riigi-
le ja rahvale  taas antud  šanss ning 
ainult selle tõttu on paljud tänased 
valitsuse vaenajad rikkaks saanud. 

Kusagil ettevõtluse ja poliitika va-
hel on ka selline piir, mida ei paista õn-
nestuvat edukalt ületada.  Mitte alati 
ei piirdu katsed isiklike riskidega. Kui 
ettevõtjate poolt läheb kriitika üle ku-
kutamiseks, võidakse saada valitsus, 
kes pöördub otse „rahva“ poole, jagab 
rohkem, kui majandusel anda, ja va-
litseb kapitalistlikust vähemusest vää-
ramata.  Eesti variant on seni olnud 
pigem dialoogi katkemine ja korduma 
kippunud põhjuseks nõudmised olla 
Vene turu avamiseks poliitiliselt alla-
heitlik. See on ebakonstruktiivne mit-
te ainult aatelistel põhjustel, vaid ka 
seetõttu, et Venemaaga suhete võti ei 
ole tema naabrite kätes. 

janduse tingimustes inimesed saak-
sid kiiresti ja valutult liikuda uutele 
töökohtadele, kui vanad kaovad. Kõ-
lama jäi, et riik peab senisest enam 
toetama eksporti ning panustama 
teadus- ja arendustegevusse.

Haridus andku nii 
teadmisi kui oskusi
Rõhutada tahan hariduse, koolikor-
ralduse ja ettevõtlushariduse täht-
sust. Et meil oleks tulevikus nii hea-
de oskustega haritud kutsetöölisi kui 
ka ettevõtjaid, on vajalik suurem tä-
helepanu koolides õpetatavale. Kind-
lasti peab muuhulgas olema kõigil 
õpilastel võimalik õppida ettevõtlus-

õpetust. Jutt ei käi üksi üldharidus-
koolidest. Kui noor inimene saab näi-
teks Tartu Ülikoolist hambaarsti kut-
se, mis on alus klassikaliseks väike-
ettevõtluseks, siis peab ta saama kõrg-
koolist ka teadmised ja oskused, kui-
das oma ettevõttega alustada.

Lõpetuseks. Majanduse arengu 
seisukohalt on vaja tõsiselt pinguta-
da selle nimel, et Eesti saaks nii kii-
resti kui võimalik üle minna eurole. 
Nii nagu meie ühinemine Euroopa 
Liiduga oli majanduse arenguks või-
mas impulss, saab selleks olema ka 
liitumine eurotsooniga.

Urmas Klaas,

Meie majanduse edukust 
näitab see, kui palju meie 
omad ettevõtjad ja välisin-
vestorid tahavad Eestisse 
investeerida. 

Riigikogu majanduskomisjoni esimees Urmas Klaas soovitab täna teha otsuseid, mille mõju ulatuks homsest 
päevast kaugemale.

fOtO: ScanPIx

fOtO: ScanPIx

Ainult tänu väärtuspõhise-
le poliitikale on meie 
riigile ja rahvale taas antud 
võimalus.

Jürgen Ligi, 
Riigikogu 
rahanduskomisjoni 
esimees

Mida ootab ettevõtja 
riigilt ja mida ühiskond 
ettevõtjalt?

Toomas Luman Riigikogu 
kõnetoolis.

Riigikogu majanduskomisjoni esimees

fOtO: arHIIV

fOtO: SHutterStOck
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Lühidalt Rakvere väärib 
kultuuripealinna tiitlit

Rakverre on olnud põhjust tul-
la kaugemalt ja lähemalt. Su-
vel peetud sumo MM tõi ko-

hale hulgaliselt turiste selle spordi-
ala sünnimaalt Jaapanist. 

Varem Maie Orava korraldatud ai-
nulaadne meeste tantsupidu oli heaks 
näiteks sellest, et ikka on päikese all 
uusi, ja samas nii lihtsaid asju, mille-
ga inimesi üllatada ja nende süda-
med sulama panna.

Kuid vähetähtis pole seegi, et nüüd 
vaatavad paljud huviga taas Rakvere 
poole, kas alustatule tuleb ka järge. Vä-

hemalt kõneainet on kultuuriringkon-
dades jätkunud sellest üritusest täna-
seni ning Rakvere nimi on meelel ja 
keelel kaugemal Virumaa piiridest.

Rahvusvaheline kultuurilinn
Rakvere on ammu rahvusvaheline 
kultuurilinn. Baltoscandal on nimi, 
mis teatri- ja teisi kunsti hindavaid 
inimesi igal suvel nädalaks kohale 
meelitab. Selles ürituses on minu 
jaoks alati midagi salapärast ja võib-
olla ka natuke keelatut. Igatahes kõ-
lab ta provokatiivselt. Ja see on hea. 
Sest ta on ainulaadne.

Pigem on kultuur ja kunst seotud 
laiade masside jaoks kas traditsiooni-
dega või vähemalt mingi etteaimata-
va kujutlusega, Baltoscandal on aga 
alati ettearvamatu, luues sellega ise 
teatud mõttes traditsiooni. Igal aastal 
on põhjust tulla ja huviga oodata, mil-
lega seekord üllatatakse. Baltoscandal 
on saanud traditsiooniks, millega mur-
takse traditsioone. Rakvere on Bal-
toscandalist saanud veel ühe põhjuse, 

miks end kultuuripealinnana tunda.
Ja muidugi Rakvere teater ise. Rak-

vere teatrielu seestpoolt tundmata on 
mul raske arvata, millest tuleb see fe-
nomen, et kui ütled Ülle Lichtfeldt 
või Üllar Saaremäe, siis mõtled kohe 
Rakverele ja vastupidi. Mulle ei mee-
nu, et teised Eesti linnad, kus ka teat-
rit tehakse, oleksid nii otseselt oma 
näitlejate kaudu linna nime ja mai-
net kujundanud. Aga küllap on see 

vastastikune. Vähemalt jääb mulje, et 
õhkkond, mis Rakveres valitseb, soo-
sib teatrit ja teater omakorda loob lin-
na jaoks mainet väljaspool tema pii-
re. Seda enam, et Rakvere teater on 
ka kõige rohkem väljaspool kodusaa-
li etendusi andev teater Eestis.

Linnus turismiobjektiks
Rakvere linnus on saanud rahvusva-
heliseks turismiobjektiks. Virumaa 
Muuseumid on tuntud üle Eesti pii-
ride. Ühest küljest on turismifirma-
del või ka lihtsatel, eriti Põhja-Eesti 
inimestel mugav oma välismaa kü-
lalisi Virumaale tuua, sest Rakvere ja 
Lääne-Virumaa tervikuna on geo-
graafiliselt soodsa asukohaga.

Kuid kindel on seegi, et tulla tahe-
takse ikka sinna, kus midagi vaada-
ta-teha on. Seetõttu on Rakvere väärt 
kandma kultuuripealinna nime, et 
nii linnas kui maakonnas tervikuna 
osatakse hinnata ajaloo väärtusi, ja 
mis pole kapitalistlikus nüüdismaa-
ilmas ka vähetähis – neid osatakse 
sõna otseses mõttes müüa kui vaata-
misväärsusi. Turism ja kultuur käi-
vad käsikäes. Turist läheb ikka sinna, 
kus on kultuuri.

Kultuuri pole kunagi liiga palju
Rakveres on kunstigalerii. See on mõ-
nus ja hubane koht, ehkki selle ma-
janduslik seis on ebakindel. Art Cafés 
on alati väljas midagi põnevat, nii et 
kohvikukülastaja saab lisaks mõnu-
sale koogile ka kunsti nautida.

Kultuuri on Rakveres rohkem kui 
ühte artiklisse mahub. Mainin siin 
veel linna julget arhitektuuri, mis on 
pälvinud tunnustust nii Eestis kui 
raja taga.

Miks siis keegi ei ole kõva häälega 
küsinud, et kui Pärnu sobib Eesti su-
vepealinnaks, kus käiakse lõbutse-
mas, siis miks ei võiks Rakvere sobi-
da Eesti kultuuripealinnaks, kus käiak-
se kunsti nautlemas?

Kristiina Ojuland

Vaevlesin omamoodi 
teadmatuses. Kart-
sin sõnalahinguid, 

millistega pealinna vene 
gümnaasiumite puhul kok-
ku puutunud olin. Kuid juba 
Sillamäele saabudes hoo-
masin positiivset hoo-
vust. Ehtstalinistlike 
majade vahel polnud 
prahiraasugi, ringi-
lonkuvad päevavar-
gad puudusid ja 
vastrenoveeritud 

lõpptulemuseks ka vana Abrahami en-
da visandasin, oli rahulolu üleüldine.

Meie venelased
Tiivustatuna sõbralikust vastuvõtust ja 
kutsest taaskohtuma, sõitsin Narva. Ees 
ootas tunniajane intervjuu kohalikus 
telejaamas. Et teleinimene alati omasu-
guse ära tunneb, polnud seegi kohtu-
mine erandiks. Sama olen kogenud ise-
gi siis, kui tegmist on olnud Moskva 
kremlitruude kanalitega. Tõsi küll, mosk-
valastega tuli seada end võitlusvalmis.

Mitte midagi sarnast ei kogenud 
ma aga Narvas. Jah, nad olid venela-
sed. Jah, nad vihjasid ka oma mure-
punktidele. Aga nad olid meie vene-
lased, kellest õhkus tahet koos siin 
Maarjamaal hakkama saada. 

Raivo Järvi

Süda põksus kõvasti, kui Raivo Jär-
vi Ida-Virumaale sõitis. Ees ootasid 
kohtumised nii suurte kui väikeste-
ga Sillamäel ja intervjuu kohalikus 
Narva telejaamas. 

Ida-Virumaa üllatas Raivo Järvit

Kristiina Ojulandile meeldivad Rakveres korraldatavad üritused.

Ühtedele linnadele omista-
takse tiitel, teised kujunda-
vad endale märkamatult 
tiitli ise oma igapäevaste 
tegudega. Kui hakata kok-
ku lugema üritusi, mis on 
Rakveres viimastel aastatel 
toimunud, pole kahtlust, et 
Rakvere väärib kultuuri-
pealinna staatust.

Rakvere on Baltoscandalist 
saanud veel ühe põhjuse, 
miks end kultuuripealinna-
na tunda.

fOtO: SHutterStOck
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kultuurikeskuski mõjus oma nõu-
kogulikus hiilguses pigem rahusta-
valt. 

Lapsed õhevil
Esimene kohtumine kohalikus koo-

limajas. Avastasin endale üllatus-
likult eesti keeles suhtlevad vas-
tuvõtjad, kes „kauge külalise“ 
saabumise üle väga rõõmsad 

olid. Rõõm täitis minugi süda-
me, kui selgus, et minu 

ees olev ülesanne tun-
duvalt inimlikumaks 
osutus. Nimelt olin 
minnes tõelises kim-
batuses, kui kuulsin 
ülesandest jagada õpi-
lastele (väidetavalt 

nende enda soovil) tar-

Jõhvi saab 
filmilindile
Detsembri lõpus esilinastub 12 mi-
nuti pikkune ülevaatefilm Jõhvist. 
filmi tegi OÜ estfilm Production.

klipid on üles võetud tänavu, mil 
Jõhvile linnaõiguste andmisest on 
möödas 70 aastat.

 Üks filmi autoreid, estfilm Pro-
ductioni esindaja karmo kaasik sõ-
nas, et omavalitsustest tutvustavate 
filmide tegemine on praeguse aja 
märk. aina enam otsitakse teavet In-
ternetist ning vaadatakse seal filme 
ja videoklippe. Üldjuhul tellivad üle-
vaateid omavalitsused, kus on noo-
rem ja uute arusaamadega juhtkond.

„filmis näeb, et Jõhvi on arenev 
ja tänapäevane linn, kus on kõik 
eluks vajalik olemas,” kirjeldas 
kaasik. ta tõdes, et tema kui tallin-
lase jaoks oli Jõhvi positiivne avas-
tus. „eks ma olin alguses kõhkleval 
seisukohal, sest arvasin, et Jõhvi 
on üks kahtlane kant. nüüd aga, 
kui olen linnaga tutvunud, pean tõ-
dema, et mul on Jõhvist ainult 
meeldivad mälestused.”

Jõhvi jäädvustamine filmilindile 
maksis 300 000 krooni. film an-
takse välja DVD-del ja plaate kingi-
takse linna külalistele.

President Ilves 
kiitis Virumaal 
kaitseväge
President too-
mas Hendrik Il-
ves külastas no-
vembri algul kir-
de kaitsering-
konna tapa sõja-
väelinnakut, tut-
vus kellavere ra-
dari tööga ja 
kohtus kaitseliidu 
lääne-Viru male-
va liikmetega. tapa väljaõppekesku-
ses, kus õpetatakse nii ajateenijaid 
kui ka välismissioonidele minevaid 
kaitseväelasi, avaldas riigipea ra-
hulolu, et ajateenijate ja ohvitseri-
de teenistustingimused on igati 
kaasaegsed.

Narvas puuetega 
inimeste infomess 
narva linna Sotsiaalabiamet kutsub 
puuetega inimesi, nende sugulasi 
ning tervishoiu- ja sotsiaalasutuste 
töötajaid ning kõiki huvitatuid isi-
kuid infomessile “Invapulss 2008”.

Infomess toimub 26. novembril 
kell 9.30-13.30 narva kutseõppe-
keskuse konverentsisaalis aadres-
sil kreenholmi 45. Osavõtt on ta-
suta. uksed on avatud kogu üritu-
se toimumise ajal!

Programmis on erinevate spet-
sialistide esinemised puuetega ini-
mestele aktuaalsetel küsimustel. 

Infomessi ajal on võimalik tutvu-
da asutustega, mis tegelevad abi-
vahendite müügi ja rendiga. Peale 
selle osalevad infomessil ka asutu-
sed, mis koostavad rehabilitatsioo-
niplaane ja osutavad rehabilitat-
siooniteenuseid. 

Ühtlasi toimub infomessil puue-
tega inimeste käsitöö näitusmüük.

fOtO: ScanPIx

kust teemal „Mida kaasaja kultuuri-
poliitika noortele pakub“. Kaelamurd-
vaks tegi aga ülesande see, et kuula-
jateks lapsed 1.-9. klassini! Enda ülla-
tuseks leidsin eest õhevil nägudega 
lapsed veelgi rõõmsamate emadega.

Ehkki tegemist oli linna ainsa ees-
tikeelse kooliga, istusid vastas vähe-
malt pooled võõrustajad ka venekeel-
setest peredest. Osad tõlkisid sõprade-
le, teised rääkisid riigikeelt soravalt. 

Järgmine kohtumine, valdavalt pen-
sionieas kuulajatega, oli pisut raskem 
pähkel. Arusaadavalt polnud minu isik 
neile tuttav ja vene keeles peetud et-
tekanne „Kolme monoteistliku reli-
giooni ja poliitika suhetest“ eestlase 
poolt loetunua pisut kummastav. Et 
inimeksistentsi saladused nii paelu-
vad on, sulas esialgne jää peagi ja kui 
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Lühidalt

VIruMaa uuDISeID

Kiviõli regioon 
saab ühise 
jäätmejaama
kiviõli regiooni omavalitsused taha-
vad erra ehitada miljon krooni 
maksva jäätmejaama, kus saab lisaks 
ohtlikele jäätmetele ära anda ka sel-
liseid probleemseid jäätmeid nagu 
rehvid, kodumasinad ja eterniit.

Jaama hakkavad ühiselt üleval pi-
dama kiviõli regiooni kuus omavalit-
sust, kelle elanikud sinna ka tasuta 
ohtlikke ning probleemseid jäät-
meid ära anda saavad, kirjutas Põh-
jarannik. kulud jagatakse selle järgi, 
kui palju ja millisest omavalitsusest 
prügi tuuakse.

kuue omavalitsuse – kiviõli ja 
Püssi linna, Sonda, Maidla, lüganu-
se ja aseri valla – koostöös sündiv 
jäätmejaam hakkab paiknema erras, 
endises sovhoosi ehitusmaterjalide 
laos. Sonda valla poolt asukohana 
välja pakutud erra on ka regiooni 
keskpunkt.

Purtse jõe 
hüdroelektrijaam 
sai kalatrepi
Purtse jõel elektrit tootev OÜ kopra-
pere ehitas suve jooksul kalatrepi, 
mille kasutamiskõlblikkus selgub siis, 
kui kalad selle kasutusele võtavad.

kalatrepi puudumise tõttu vee 
erikasutusloata jäänud OÜ kopra-
pere ehitas suve jooksul kalatrepi, 
mille kasutuskõlblikkus saab sel-
geks siis, kui kalad ehitatud 
700-meetrist treppi ka kasutama 
hakkavad, kirjutas Põhjarannik. Ju-
hul kui kalad treppi omaks ei võta, 
tuleb kopraperel hakata seda üm-
ber ehitama.

kalatrepi ehitamisel kasutas kop-
rapere eesti ihtüoloogide abi, samu-
ti käidi vaatamas eesti, Saksa ja 
Soome kalatreppe.

Vaivara valda 
püstitati vaatetorn
Sinimäe Pargimäele paigaldati teisel 
katsel vaatetorn. Sealt Vaivara valla-
le ja Soome lahele avanevat vaadet 
võib alates 26. novembrist igaüks 
isiklikult hinnata. 

„uue turismiobjekti avamine toi-
mub 26. novembril, kodanikupäeval. 
Selleks ajaks lõpevad tornis kõik vii-
mistlustööd, Pargimäe jalamil aga lõ-
petatakse maapinna lihkumist takis-
tavate betoonist tugevduste püstita-
mine ning monteeritakse ka valgus-
tus,” rääkis Sinimäe sõjaajaloomuu-
seumi ja teemapargi projektijuht Ivi-
ka Maidre ajalehele Põhjarannik.

Pigem medal kui miljon

Viimase medali võitis Raud-
sepp 2006. aastal ja selleks 
oli pronksmedal sprindidis-

tantsil. „Olin 21 aastat täitnud tree-
ningpäevikut ja sooritanud raskeid 
treeninguid ning jõudsin selgusele, 
et lõpetan. Perekond hakkas ka suu-
remaks kasvama ja enam ei taht-
nud,“ räägib 35aastane Raudsepp. 
Temast vanemad Andrus Veerpa-
lu ja Jaak Mae jätkavad täie innuga 
veel maailma tipptasemel.

Raudsepa karjääri säravamaiks het-
keks jääb kahtlemata Vantaa maail-
makarikaetapil saavutatud teine koht 
sprindis. Ise peab Raudsepp olulise-
maks Eesti meistrivõistlustel karjääri 
jooksul võidetud 29 medalit. Esimese 
medali võitis ta 1997. aastal 15 kilo-
meetri vabatehnika sõidus, kus oli El-
mo Kassini järel teine. Suusatamisse 

tuli Raudsepp tegelikult üldse laske-
suusatajana. „Kuid laskmine ei tulnud 
nii hästi välja ning otsustasin selle poo-
leli jätta,“ selgitab Raudsepp.

Metsaettevõtja
Ärisse sattus Pavo Raudsepp seeläbi, 
et tänagi veel elus olev 93aastane va-
naisa andis Pavole 12 hektarit maad. 
Tänaseks on Pavo Raudsepp oma val-
dusi kasvatanud kordades ning tema 
ettevõte pakub kõikvõimalikke tee-
nuseid, mis on seotud metsaga, olgu 
selleks äraveoteenus, metsa ost või 
müük. Tamsalu inimesed teavad Pa-
vo Raudseppa ka kui olulist küttepuu 
tarnijat. 

Kuigi suusatamisega puutub Raud-
sepp kokku seeläbi, et on treeneriks 
Tamsalu suusaklubis kümnele õpila-
sele, on tema side spordiga säilinud 
päris tihedalt. Suviti mängib Raud-
sepp jalgpalli ja talvel jäähokit. 

Jalgpalli mängib Raudsepp tegeli-
kult juba 1994. aastast ning kiidab, et 
pole selle aja jooksul saanud ühtegi 
vigastust. Raudsepp kuulub Koeru 
jalgpalliklubi rivistusse, millega osa-
letakse ka Eesti meistrivõistluste kol-
mandas liigas. „Olen sel tasemel män-

gimisega väga rahul,“ kinnitab ta. 
Mees on enda kinnitusel löönud kes-
keltläbi seitse kuni kümme väravat 
hooaja kohta ning rekordhooaeg oli 
15 väravat ammustest aegadest.

Loodab ehitada jäähalli
Jäähokiga tegelemine on Tamsalu 
mehele keeruline. Lähimad kohad, 
kus seda harrastada saab, on Koht-
la-Järve, Tallinn või Viljandi. Kõige 
lähemal on Kohtla-Järve, kuhu on 
maad 100 kilomeetrit. Seetõttu on 
Raudsepp koos sõpradega võtnud 
kindlaks eesmärgiks ehitada Tam-
salusse jäähall. „Teeksime selle NH-
Li mõõtmetes, mis on pisut väiksem, 
kui siinsed,“ räägib Raudsepp. Väik-
semat on odavam üleval pidada, kui-
gi on selge, et raha jäähalliga ei tee-
ni ning see saab ära elatuda ainult 

sponsorite toel. Loomulikult näeb 
Raudsepp ka ennast ühe sponsori-
na ning tahab väga pakkuda kohali-
kele poistele võimalust sporti har-
rastada. 

Eesti suusatamise  
tase väga hea
Kuigi suusatamine pole Raudsepa 
jaoks hetkel peamine, ei välista ta tu-
levikus oma kogemusi ja nõu ka Ees-
ti tulevastele tippudele jagada. „Loo-
mulikult annan ka hetkel nõu, kui 
keegi küsib, aga ma ei kipu nende 
meeste treeneriks, kellega sai alles 
koos võisteldud,“ selgitab ta. „Võib-
olla viie kuni kümne aasta pärast on 
aeg nõu hakata andma küps.“

Üldiselt peab Raudsepp Eesti suu-
satamise taset selgelt paremaks, kui 
aastaid tagasi. Kandepind on oluli-
selt laiem ja neid mehi, kes võivad 
sekkuda maailma tasemel esikolmi-
kusse, on mitu. „Täna Eesti tasemel-
gi kümnes koht saada on oluliselt ras-
kem kui 10-20 aastat tagasi,“ räägib 
Raudsepp. „Aga selles mõttes on suu-
satajatel raskem, rahvas ootab maa-
ilmameistrivõistlustelt medalit  ja kui 
seda ei saa, ollakse pettunud.” IETI

Pavo Raudsepp pildi keskel koos abikaasaga. Alati favoriitide seas Porkuni tünnisõidul, nii paaris, kui üksiksõitudes.

Ebavere Tervisespordikeskus avati jooksuvõistlusega.Keskuses saab harrastada suu-
satamist, jooksmist, kepikõn-
di, mägijalgrattasõitu ja rull-

uisutamist. Radade profiil ja pikkus 
on erinevad, pimedal ajal on avatud 
kolme kilomeetri pikkune valgusta-
tud rajalõik. Vastavatud hoone keld-
rikorrusel on ruumid rajatehnikale, 
suuskade hoidmiseks ja ettevalmis-
tamiseks, esimesele korrusele on 
ehitatud riietus- ning pesemisruu-
mid koos saunaga, teisele korrusele 
konverentsiruum. 

Uue olmehoone maksumuseks 

Tamsalus elav endine tipp-
suusataja Pavo Raudsepp 
peab tänaseks enda jaoks 
lihtsamaks teenida ettevõtja-
na miljon krooni kui võita 
Eesti meistrivõistlustel medal.

Novembri alguses avati Väike-Maarja vallas Ebavere Tervisespordikes-
kus, kus saab aastaringselt värskes õhus trenni teha ja lõõgastuda.

Loomulikult annan ka het-
kel nõu, kui keegi küsib, 
aga ma ei kipu nende 
meeste treeneriks, kellega 
sai alles koos võisteldud.

keskus, kus on võimalik suusatada 
isegi n-ö pehmel talvel,“ sõnas Part.

Tervisekeskusel on plaanis kor-
raldada erinevaid üritusi, nii sport-
likke, tervistedendavaid kui ka liht-
salt selliseid ettevõtmisi, mis paku-
vad perega koosolemise võimalusi 
ja hingele kosutust. Järgmise etapi-
na on Ebaveres kavas rajada vaba-
õhulava, mille projekteerimisega 
praegu tegeletakse. IETI

kohta raske teha, kuid kindlasti on 
lootus, et inimesed ise hakkavad ühe 
rohkem mõtlema aktiivse kehalise lii-
kumise peale ning sellele rajale suu-
nama ka oma lapsi. 

Eesti lumevaeste talvede tõttu on 
mõeldud ka kunstlume tootmisele. 
„Lääne-Virumaal on kokku lepitud, 
et Ebavere on regionaalne tervise-
spordikeskus ja oleks mõistlik, et Lää-
ne-Virumaal leiduks ka vähemalt üks 

fOtO: SHutterStOck
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kujunes 6,4 miljonit krooni, koos par-
kimisplatsiga üle kaheksa miljoni 
krooni. Suusakeskuse valmimisele  
aitasid kaasa kultuuriministeerium, 
Ettevõtluse Arendamise Sihtasutus 
ning kohalik omavalitsus. 

„Ebavere on regionaalne spordikes-
kus, siia on oodatud kõik inimesed, kel-
lele meeldib vabas õhus füüsilist koor-
must saada,“ ütles tervisespordikeskust 
haldava MTÜ Ebavere Tervisespordi-
keskus juhatuse esimees Avo Part. 

Tema sõnul on konkreetseid prog-
noose spordikeskuse kasutatavuse 

Väike-Maarja ootab 
tervisesportlasi Pildil Ivika Maidre.
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Haljala Püha Mauritiuse kirik 
sai keskaja lõpuks valmis tõe-
liselt vägeva kantsina ka sõ-

jalises mõttes. Peamiseks tunnismär-
giks kaitse-eesmärgist kujunes võimas 
kaheksakorruseline, kamina ja laske-
piludega läänetorn. Esimene ehitus-
etapp 1430-40 andis koori ja käär-
kambri, mõni aastakümme hiljem võl-
viti kolmelööviline pikihoone; viima-
sena 15. sajandi lõpus lisandunud lää-
netorn küündis 34 meetrini. Palju on 
paekivises Haljalas Tallinna hilisgooti-
kale omaseid tunnusjooni – esmapil-

gulgi väga tallinlik on peaportaal tor-
ni lõunaküljel. Pseudogooti altarisei-
na varjus oleva idaakna ehisraamis-
tiku eeskuju on Pirita kloostrikirikus. 
Kirik sai kannatada nii Liivi sõja al-
gul 1558 kui ka Põhjasõjas 1703.  IETI

MeelelaHutuS

Mida arvad Sina?

reformierakond

tasub postikulu

MAKSTUD VASTUS 
EESTI

Hea Virumaa inimene!
Anna meile teada kolmest oma kodukohta  
puudutavast teemast, millest võiksime kirjutada:

       1. 
      
     
       2. 
      
     
       3. 
      
     

Minu nimi    Vanus 

aadress     

telefon     

e-kiri     
REFORMIERAKOND

tõnismägi 9
10119 tallInn

Kants keset küla
Haljala kirik

Luba nr. 1591

Oma andmeid edastades olen tulevikus nõus saama eesti reformierakonda ja selle poliitikuid 
puudutavat infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel luban kasutada oma andmeid ni-
metatud eesmärgil tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui eesti reformierakonna ja selle 
poliitikutega seonduva informatsiooni või reklaami edastamiseks.

Eelmise auhinna võitis: 
Helju Pilve

Oma andmeid edastades nõustun tulevikus saama 
eesti reformierakonda ja selle poliitikuid puudutavat 

infot või reklaami, mille edastajatel või töötlejatel 
luban kasutada oma andmeid nimetatud eesmärgil 
tingimusel, et andmeid ei kasutata muuks kui eesti 
reformierakonna ja selle poliitikutega seonduva 

informatsiooni või reklaami edastamiseks.

Saada vastus märksõnaga 
“lahendus” 10. detsembriks 

aadressile Tõnismägi 9, 10119 
Tallinn või e-posti teel  

teataja@reform.ee  
ning osale kinkekaardi loosimisel.

Ristsõna lahendus
 
 
Ees- ja perekonnanimi
 
 
Postiaadress või e-post
 
  
 
Telefon 
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Virumaa elanikele lugemiseks mõeldud eesti teataja on huvitatud oma lugejate arvamusest. kui teil on 
mõtteid, millest ajaleht võiks kirjutada, siis täitke, lõigake lehest välja ja postitage allolev kupong. Marki 
lisama ei pea. Vastajate vahel loositakse välja Eesti Teataja meene. Mõtteid ja arvamusi võib saata ka 
e-kirjaga teataja@reform.ee.
eelmises lehes avaldatud tagasiside ankeetide seast võitis auhinna: Hilda Tombak

Eesti Teataja
Eesti Reformierakond

Tõnismägi 9, 10119 Tallinn
Toimetusega saab tööpäevadel 10-14  

ühendust  telefonil 5850 1122 ja  
meiliaadressil: teataja@reform.ee


